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Kansikuva

Pääkirjoitus

Hyvä lukija,

aloitan pääkirjoituksen tasavallan presidentti Nii-
nistön lauseella: rakastan tätä maata. Itse ilmaisen 
asian hieman toisella tavalla: rakastan tätä lehteä.

Kuluva vuosi on virstanpylväitä ja merkkipaalu-
ja täynnä joka suhteessa: Mannerheimin syntymästä 
tuli kuluneeksi 150 vuotta, Suomi täyttää 100 vuotta, 
Raitio-lehti täyttää 40 vuotta, Helsingin nivelvaunu-
jen kakkossarja valmistui 30 vuotta sitten. Kaikis-
ta tärkein: kädessäsi on Raitio-lehden 150. nume-
ro, johon on koottu 150 erilaista uutista menneiltä 
vuosikymmeniltä.

Tässä numerossa edeltäjäni Ismo Leppänen, Jorma Rauhala, Juhana Nordlund 
ja Daniel Federley kertovat, miten Raitio-lehti ja sen tekeminen on vuosien saa-
tossa muuttunut. Alkaen siitä aikakaudesta, jolloin tietokoneita ei ollut olemassa-
kaan aina tähän päivään saakka. On suorastaan suuri ilo ja kunnia jatkaa edeltäji-
eni viitoittamaa tietä.

Kuluva vuosi 2017 muuttaa raitiolinjastoa perusteellisesti. Syysliikenteen alus-
sa toteutuu Raili-suunnitelman ensimmäinen osa, joka käsittää mm. rengaslinjojen 
7A ja 7B reitin lakkautuksen ja korvaamisen uusilla yhteyksillä. 2-linjan reitti siir-
tyy kulkemaan Arkadiankatua pitkin Lasipalatsille ja sieltä Aleksanterinkadulle, eli 
vanhalle 3T:n reitille. Käpylästä tulee pääsemään vaihdotta Töölön kautta keskus-
taan, kun linja 1 aloittaa uudella reitillään. Linja 1 kulkee myös viikonloppuisin.

Tämän kesän suuret poikkeusreitit alkavat heti kesäkuun puolenvälin jälkeen 
ratatöiden johdosta. Reijolankadun ratatyöt pääsevät vauhtiin kesän aikana, Jät-
käsaari taas saa jälleen uuden yhteyden Huutokonttorin ja Saukonpaaden välillä, 
kun Välimerenkadun rata valmistuu. Heinäkuun alussa linjat 2/3, 7A ja 7B ajavat 
viimeistä kertaa nykyisillä reiteillään ennen suuria ratatöitä. Ratatöiden jälkeen 
elokuussa aloittavat uudet linjat uusilla reiteillään. Näitä kaikkia käsittelemme tar-
kemmin seuraavassa lehdessä.

Artic-vaunut ovat lisääntyneet säännöllisin väliajoin. Tätä kirjoittaessani 
428-vaunua kuljetetaan kohti Tamperetta ja sieltä se jatkaa noin vuorokautta myö-
hemmin Helsinkiin. Variotram-vaunujen lopullista kohtaloa taas odotetaan vielä-
kin. Vanhimmat Variot täyttävät ensi vuonna 20 vuotta, mutta jatkuuko niiden ura 
vielä tämän jälkeen? Aika näyttää.

Toivotan kaikille lukijoille mukavia lukuhetkiä tämän juhlapainoksen parissa 
ja bongareille mielenkiintoisia bongaushetkiä! Kiitos myös kaikille lehden teki-
jöille ja avustajille!

Jukka Lyly
päätoimittaja

Sisällys
Raitio 40 vuotta ............................................................................................... 3
Tietäminen ei ole minkään arvoista, jos siitä ei kerrota ................................ 14
Nuoruuteni luksusratikat ............................................................................... 24
Tampere ........................................................................................................ 25
Päätepysäkki ................................................................................................. 26

2/2017

150.

SRS:n kevätajelu järjestettiin lauantaina 
22.4. Tätä lehteä juhlistaaksemme ajoim-
me poikkeuksellisesti linjalla 150, vaik-
ka sivukilpeen olikin unohtunut normaa-
lin 15-linjamme numero. Kalustona oli 
1950-luvun lopun teliyhdistelmä 9+505, 
millä ajoimme mm. usean harvoin käyte-
tyn yhteyden kautta. Ajelusta on tarkem-
min kerrottu sivulla 29. Jorma Rauhala 
otti kuvan retken viimeisellä tauolla Kuusi-
tien slingassa, joka vielä hetken aikaa on 
pelkkä varayhteys.
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Jaakko Pertilä

Raitio 40 vuotta
Raitio-lehdellä on kaksinker-
taisesti syytä juhlaan. Paitsi, 
että Raition ensimmäisen nu-
meron julkaisemisesta on ku-
lunut 40 vuotta, on käsissäsi 
lehden 150. numero. Tässä 
artikkelissa paneudumme 
lehden historiaan ja esitte-
lemme muutamia lehden te-
kijöitä.

Alku hankalaa ja hidasta
Suomen Raitiotieseura ry täytti äskettäin 
45 vuotta. Seuran perustava kokous oli 
16.1.1972 klo 16. Kokouksessa oli mukana 
19 henkilöä, joista 18 liittyi heti kättelyssä 
jäseniksi. Tätä kirjoittaessani jäseniä on 559 
ja kumulatiivisesti laskettuna jäseniä on jo 
lähemmäs tuhat.

Vertailukohtana nykypäivään voisi olla, 
että perustettavaan sosiaalisen median ryh-
mään saattaa muutamassa päivässä kertyä 
satoja jäseniä. Voidaankin leikitellä ajatuk-
sella, että jos ratikkaseura perustettaisiin nyt 
johonkin someryhmään, siihen liittyisi var-
masti hetkessä tuhat jäsentä. Mutta olisivat-
ko he valmiita maksamaan jäsenyydestä mi-
tään tai tekemään seuran toiminnan eteen 
mitään?

Vanhoina aikoina tiedonkulku uudes-
ta yhdistyksestä saavutti uudet jäsenkan-
didaatit kuulopuheiden kautta. Jäsenmäärä 
kasvoi hitaasti mutta heti alkuun varmasti. 
Heistä moni on ollut valmis maksamaan jä-
senyydestä jo vuosikymmenten ajan. Tähän 
on varmasti ollut yhtenä syynä juuri Raitio-
lehti, sitä kun tehtiin heti alkuun vakavis-
saan vaikkei suinkaan aina vakavalla naa-

malla. Tahallinen ja jälkikäteen katsottuna 
tahatonkin huumori kukkivat monissa leh-
dissä. Koska suuremmatkin mediatalot osaa-
vat aika ajoin nauraa itselleen, miksemme 
mekin. Siitä syystä olemme koonneet artik-
kelin sekaan muutamia kommelluksia vuo-
sien varrelta.

Tulevat viisi vuotta kuluvat nopeasti ja 
toivottavasti pääsemme silloin tekemään jäl-
leen normaalista poikkeavan Raition, seuran 
50-vuotisjuhlalehden. Nyt on kuitenkin aika 
juhlia 40-vuotiaan Raitio-lehden taivalta.

Ennen Raitiota
Rautatieharrastajien vuodesta 1969 julkaise-
massa Resiina-lehdessä julkaistiin vuosina 
1972–76 SRS:n palstaa. Palstan pituus oli 

tavanomaisesti 2–5 sivua ja se sisälsi uu-
tistyyppistä aineistoa sekä jäsentiedotuksia.

Resiina-lehden palstan lisäksi jäsentie-
dotuslehtisiä oli aika ajoin lähetetty postit-
se. Niitä julkaistiin nimillä ”SRS – Virallisia 
Tiedotuksia” ja ”Raitio” ja ne kokosi pää-
asiassa Jorma Rauhala. Alkuun Rauhala 
kirjoitti tekstit Yliopiston kirjastossa, siellä 
kun oli vapaasti käytettävissä kirjoitusko-
ne. Myöhemmin Rauhala hankki itselleen 
oman käytetyn sähkökirjoituskoneen eräästä 
kirjoituskonekorjaamosta Viipurinkadulta.

Valmiiden arkkien monistaminen teh-
tiin aluksi Yliopiston, Porthanian, eteisau-
lassa olleella kolikoilla toimineella kopioko-
neella. Hieman myöhemmin monistus teh-
tiin HKL:n Vallilan korjaamon työnjohtaja 

Sarvilyhty
Mitäpä se tarkoittaa? Raitioliikennesanastossa http://raitio.org/ratikat/sanasto/sanasto.
htm sana selitetään näin: ”Vanhoissa vaunuissa linjavärit paloivat pimeän aikaan vaunun 
etu- ja takapäässä tuulilasin yläpuolella olleissa pienissä lyhdyissä eli sarvilyhdyissä.”

Jäsenjulkaisun nimen oli alunperin tarkoitus olla Sarvilyhty. Nimenä se olisi ollut his-
toriallinen muttei olisi ehkä kuvannut harrastuksemme laatua yhtä tarkkaan kuin Raitio, 
eikä olisi auennut ulkopuolisille juuri lainkaan. Niinpä lehden nimeksi valittiin Raitio, 
joka kuvaa harrastustamme täydellisesti.

Näin lukijoille toivotettiin ensimmäisessä Raiti-
on numerossa vuodenvaihteen terveiset. Leh-
den nykyinen toimitus toivottaa lehden alkute-
kijöille samat terveiset: Hyvää 40:ttä Vuoden-
vaihtoa!
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Birger Enbomin käytössä olleella vahako-
piokoneella. Tällä menetelmällä sivu piti kir-
joittaa ensin kalkeerityyppiselle alkuperäis-
paperille, jota sitten pyöritettiin kopiokoneen 
rummulla. Välillä lisättiin väriainetta sekä 
muita kemikaaleja ja lopulta saatiin aikaan 

muutamia kymmeniä kopioita. Ainakin ker-
ran kiireen sattuessa tiedotteiden monistami-
seen jouduttiin käyttämään erästä kaupallista 
hakaniemeläistä monistuslaitosta.

Resiina-lehteä julkaistiin kolmen yhdis-
tyksen – Veturien ystävät ry, Museorauta-

tie Forssa–Humppila ry ja SRS – voimin ja 
lehden painatuskustannukset jaettiin tasan 
kolmen kesken. SRS ei ollut tyytyväinen 
Resiina-lehdessä julkaistun palstan vähäi-
seen sivumäärään eikä siten kustannusten 
jakoonkaan. Resiinan painoarvo oli rauta-
teissä ja lehden linjaa taas häiritsi raitiovau-
nuista ja linja-autoista kirjoittaminen. Niin-
pä Resiinan SRS-palsta saavutti loppunsa 
vuonna 1976 ja SRS:lle alettiin hahmotella 
omaa jäsenjulkaisua. Oma lehti luvattiin il-
mestyväksi seuraavana vuonna. Tässä on-
nistuttiin ainakin melkein. Raitio 1–4/1977 
nimittäin painettiin loppuvuonna 1977, vaik-
ka se päästiin postittamaan jäsenille vasta 
vuoden 1978 puolella. Vuoden 1977 ainut 
numero paljasti myös sen, että lehteä aio-
taan tehdä neljästi vuodessa. Julkaisuaika-
taulussa on pysytty 1980–90-luvun vaihdetta 
lukuunottamatta.

Äkkiseltään laskien tämä vuoden 2017 
vuosikerta olisi lehden 41:s. Kyseessä on 
kuitenkin vasta vuosikerta 40, sillä vuonna 
1989 lehti ei ilmestynyt. Jos tarkkoja ollaan, 
niin vuonna 1989 taisi ilmestyä kaksikin nu-
meroa. Lehden ilmestymistahti oli jäänyt ka-
lenterikierrosta niin paljon jälkeen, että vuo-
den 1988 4-numero ilmestyi vasta alkuvuon-
na 1989. Tuolloin päätettiin kuroa aika kiinni 
ja numeron 4/1988 jälkeen hypättiin suoraan 
numeroon 1/1990. Se taas ilmestyi jo loppu-
vuodesta 1989.

Raitio jatkoi taas säännöllistä ilmesty-
mistään, tosin resurssipulan vuoksi muuta-
man vuoden ajan vain kolmasti vuodessa. 
Vuoden 1995 alusta saatettiin taas aloittaa 
4-numeroinen vuosikerta. Osaltaan tähän 
oli syynä se, että yhdistysten jäsenlehdille 
myönnetään arvonlisäverottomuus, mikä-
li lehti ilmestyy neljästi vuodessa. Toisaal-
ta neljästi vuodessa ilmestyvälle aikakaus-

150 vai 151 numeroa?
Vuonna 1979 ilmestyi viidentenä numerona 1A/1979, 
14-sivuinen artikkeliluettelo. Sitä ei kuitenkaan ole 
laskettu mukaan 150:een numeroon, koskei se sisäl-
tänyt toimituksellista materiaalia.

Myöskään alkuvuosina Raitio-nimellä jaettuja tie-
dotusmonisteita ei ole laskettu mukaan varsinaisen 
Raitio-lehden numerointiin eikä liioin otettu huomi-
oon julkaistujen lehtien sivumäärää laskiessa.

Suurin sivunumero 132
Älkää kuvitelkokaan, että yhdessä mei-
käläisessä raitiolehdessä olisi koskaan 
ollut 132 sivua! Tällainen sivunumero 
kuitenkin löytyy lehdestä 4/1978. Alku-
vuosina vuosikertojen sivunumerot las-
kettiin kumulatiivisesti eli esimerkiksi 
2-numeron ensimmäinen sivunumero 
jatkui suoraan 1-numeron viimeisestä.

Resiina-lehdessä julkaistun palstan lisäksi jä-
senille lähetettiin ajoittain tiedotekirjeitä. Seu-
ran perustamisvuonna 1972 Turun raitiotiet 
olivat toiminnassa viimeistä vuottaan ja ensim-
mäisen jäsenkirjeen aiheena oli seuruematkan 
järjestäminen Vakka-Suomeen.
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lehdelle sai Postilta huokeamman postitus-
hinnoittelun, kuin harvemmin ilmestyvälle. 
Tästä seurasi se, että neljäs numero saatiin 
aikaan ikään kuin ilmaiseksi ja ainut vaiva 
lehden tekijöille oli saada riittävästi materi-
aalia neljään vuosittaiseen numeroon. Tässä 
on kuitenkin onnistuttu viimeiset 22 vuotta, 
ja viime vuosina lehti on tullut – ei, vaan 
tuotu! – postiluukkuun helmi-maaliskuus-
sa, ennen juhannusta, syyskuun aikana sekä 
joulun alla.

Hera
Oman lehden perustaminen otti aikansa. 
Rauhala ja Arto Hellman hankkivat loppu-
vuonna 1977 käytetyn offset-painokoneen 
konttorikoneliike Oy H. Federley AB:sta 
Pohjoisesplanadilta. Lisäksi sieltä ostettiin 
uutena alumiinisten painolevyjen kuvauslai-
te. Osuvin nimi tuolle laitteelle voisi nykyi-
sin olla skanneri.

Julkaiseminen ei tuohon aikaan ollut 
yhtä yksinkertaista kuin nykyisin. Raitiolla 
oli alusta alkaen ISSN-numero, jonka Mik-
ko Alameri hankki Yliopiston kirjastosta. 
ISSN-numeron hankkimisesta taas seurasi 
se, että painetuista tuotteista piti toimittaa 
kuusi vapaakappaletta Yliopiston kirjastoon. 
Näin asia on edelleenkin: kirjapainoilla on 
vastuu painaa nuo ylimääräiset kuusi lehteä, 
jotka eivät sisälly painosmäärään, ja lähettää 
ne Yliopiston kirjastoon. Sieltä lehdet jae-
taan edelleen maakuntakirjastoihin.

Omatarvekirjapainon perustamisesta tuli 
tehdä ilmoitus raastupaan. Hakemukseen tuli 
liittää todistus vastuullisen toimijan, tässä ta-
pauksessa Arto Hellmanin, oikeustoimikel-
poisuudesta. Tämä siksi, että mikäli julkai-
suissa havaittaisiin jotakin painovapauslain 
vastaista, olisi firma helppo viedä käräjille. 
Painotalo oli siis virallinen ja se painoi vi-
rallista aikakauslehteä.

Näin perustettiin painotalo Hera ja Rai-
tio-lehden julkaiseminen päästiin aloitta-
maan! Hera, joka on lyhenne nimistä Hell-
man ja Rauhala, painoi lehdet ensimmäisestä 
numerosta lähtien numeroon 1/1982 saakka. 
Painotyö tehtiin erään itähelsinkiläisen oma-
kotitalon silloin asumattomalla vintillä. His-
torian siipien havinaa on siinä, että samassa 
huoneessa on sittemmin aloitettu ratikkaseu-
ran verkkosivuston kokoaminen ja yhä edel-
leen siellä on raitio.orgin pääkallonpaikka.

Pääkirjoitus oli mukana ensimmäisessä Raition 
numerossa ja sen viesti on ajankohtainen yhä 
edelleen: lehteä tekevät jäsenet jäsenille, luki-
jat lukijoille.

Raition päätoimittajat
Ismo Leppänen

s. 1948
Raition päätoimittaja 1977–1991
SRS:n johtokunnan jäsen 1972–1994
Kiinnostukseni raitiovaunuihin alkoi jo 1950-luvulla, jolloin 
perheemme asui Taka-Töölössä. Parhaat kyläilypaikat oli-
vat Töölön hallia vastapäätä Eino Leinon kadulla ja Töölön 
tullissa. Vietin aikaa seuraamalla raitiovaunuja ikkunasta.

Päätoimittajan urani alkoi, kun yhdistys päätti alkaa jul-
kaista omaa jäsenlehteä. Silloiseen työpaikkaani hankittiin 
IBM Composer kylmäladontakone, jolla aloin tuottaa pals-
toiksi ladottua tekstiä Jorma Rauhalalle sivujen valmistusta 
varten. Mtöhemmin lehdet ”painettiin” samaisen työpaikan 
suurella kopiokoneella, jolloin sivuista saatiin kaksipuoli-
sia. Sähköistä sivunvalmistustakin pääsin kokeilemaan Xe-
rox Documenterilla.
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Paitsi, että painolaitoksen perustaminen ei ollut helppoa, ei help-
poa ollut painaminenkaan. Lehti ei syntynyt muutamaa nappia pai-
namalla, kuten nykyisin olisi helppo mieltää, vaan siihen tarvittiin 
paljon ruumiillistakin työtä. Offset-painoa varten täytyi ensin tehdä 
mallisivu painettavasta sivusta. Mikäli yksi sivu oli pelkkää tekstiä, 
se oli helppo kirjoittaa puhtaaksi kirjoituskoneella tai muulla sen 
aikaisella tekstinkäsittelylaitteella ja tehdä siitä suoraan mallisivu. 
Jos taas yhdellä sivulla oli useampia artikkeleita tai artikkelien osia 
ja mahdollisesti kuvia, oli mallisivu tehtävä ”saksitaitolla” eli leik-
kaa-liimaa-askartele-menetelmällä. Puhtaaksikirjoitettu tekstiosuus 
leikattiin sopivan kokoisiksi kokonaisuuksiksi ja liimattiin tyhjälle 
arkille. Alkuperäiset valokuvat liimattiin kohdilleen halutun kokoi-
sina. Sen jälkeen mallisivu ”skannattiin” alumiinilevylle, mikä ta-
pahtui pimiössä punavalon turvin. Prosessi muistutti hyvin paljon 
valokuvien tekoa.

Lehden etusivuilla oli alkuvuosina lähes poikkeuksetta koko si-
vun levyinen vaakasuuntainen valokuva. Offset-painomenetelmä ei 
sallinut kuvakoon muuttamista, joten normaalia suurempikokoisen 
kuvan aikaansaamiseksi negatiivista oli ensin tehtävä halutun ko-
koinen positiivi, josta sitten yhden suhteessa yhteen tehtiin malli-
sivulle kuva.

Usean illan työ
Heran painokone oli rumpumallinen ja kuvattu ohut painolevy otti 
aina joka kierroksella hieman väriainetta sekä painettavan paperin. 
Rummun kierrosaika oli noin sekunnin luokkaa. Painoaika ei kuu-

4413 sivua
Tämän lehden takasivu on koko lehden historiassa 4413:s. Mutta 
mitä ihmettä?! Onko lehdessä nyt muka ilmestynyt pariton mää-
rä sivuja? Kyllä se vaan on mahdollista, niin taidokkaita lehden 
tekijät ovat olleet!

Tosiasiassa sivumäärän laskutapa on arveluttava. Lehden 
2/86 painotyö oli nimittäin ehditty tehdä, kun lehteen päätettiin 
vielä lisätä kesäliikenteen 1986 ratikkavuorolista ja halliaika-
taulut. Nämä kolme yksipuolista A4-arkkia lisättiin sivujen 50 
ja 51 väliin ilman sivunumerointia. Jos tyhjiksi jätetyt sivutkin 
lasketaan mukaan, on sivuja ilmestynyt kaikkiaan 4416. Laske-
taan ihmeessä, sillä siitä seuraa se, että tämän lehden keskiau-
kema on kumulatiiviselta sivunumeroltaan 4400 ja 4401. Onhan 
se kolmas juhlan aihe!

Muutamia teema- ja erikoisnumeroita
• 1/1982 SRS:n 10-vuotisjuhlanumero
• 1/1985 Raition 30. numero
• 4/1987 Trolley-spesiaali
• 1/1992 SRS:n 20-vuotisjuhlanumero
• 1/2002 SRS:n 30-vuotisjuhlanumero
• 2/2002 Helsingin Metro 20 vuotta -teemanumero
• 3/2008 Turun sähköraitiotiet 100 vuotta -teemanumero
• 2/2012 SRS:n 40-vuotisjuhlanumero
• 3/2014 Tampereen raitiotie -teemanumero
• 2/2017 Raitio-lehden 150. numero ja samalla lehden 

40-vuotisjuhlanumero

Tällaisella hyvinkin sähkökirjoituskoneen näköisellä laitteella koostettiin 
tekstit alkuvuosina.

Jorma Rauhala
s. 1953
Raition päätoimittaja 1991–1998
SRS:n johtokunnan jäsen vuodesta 1972
Suomen Raitiotieseuran puheenjohtaja Ismo Leppänen toimi al-
kujaan käytännöllisyyden vuoksi myös jäsenlehti Raition vastaa-
vana päätoimittajana. Tehtävä eriytettiin vuodesta 1991 alkaen, 
jolloin sihteerin työnkuvani laajeni aikaisemmasta lehden toimi-
tussihteerin tehtävästä myös sen päätoimittajaksi. Toimitussih-
teerinä (ja taittajana) olin toiminut lehden alusta alkaen. Raitio 
tehtiin saksitaittona leikkaa-liimaa -menetelmällä, eli paperiar-
kille liimattiin lopulliseen muotoonsa kirjoituskoneella kirjoite-
tut tekstiliuskat sekä oikeankokoiset valokuvat suoramonistus-
ta varten. Päätoimittajaksi tullessani toimin seuran varapuheen-
johtajana, mutta parin vuoden kuluttua tilanne oli jälleen lehden 
kannalta alkuperäisen muotoinen eli olin puheenjohtaja ja leh-
den päätoimittaja. Melko pian ryhdyin suunnittelemaan lehden 
tekoa tietokoneavusteisesti, jotta koko prosessin voi tehdä yksi 
henkilö keskitetysti kotonaan – jos vain artikkeliavustuksia ja 
valokuvia on saatavilla. Lehden teko Ventura-julkaisuohjelmal-
la alkoi vuoden 1993 alusta. Kirjapaino kilpailutettiin ja loppu-
tuloksena oli jo varsin näyttävä jäsenlehti. Tekstin kirjoitus oli 
vanhaan nähden helppoa, sillä julkaisuohjelma muotoili sivut 
haluttuihin palstoihin saman tien. Vuonna 1998 luovutin lehden 
päätoimittajuuden silloiselle sihteerille Juhana Nordlundille ja 
jättäydyin vain puheenjohtajaksi. Luovuin myös lehden taitosta, 
minkä jälkeen sen ovat tehneet tekniikkaan paremmin perehty-
neet taittajajäsenemme.
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losta kummoiselta, mutta muiden työvaihei-
den myötä koko lehden painamiseen kului 
vähintään 2–3 iltaa.

Offset-painovaiheessa kostutustelat kos-
tuttavat painolevyn pinnan samalla, kun vä-
ritelat levittävät värin painolevylle. Kostu-
tusvesi tarttuu painolevyn ei-painaville pin-
noille ja painoväri puolestaan painaville pin-
noille. Siitä painoväri siirtyy edelleen ku-
misylinterille, tietenkin peilikuvana. Paperi 
taas kulkee kumisylinterin ja vastasylinterin 
välistä jolloin väri siirtyy painopaperille, jäl-
leen edellisen peilikuvana.

Tällä menetelmällä saatiin painettua leh-
den yksi sivu ja sitten siirryttiin seuraavan si-
vun kimppuun. Vaan ei sittenkään! Kullakin 
sivulla musteen tuli kuivua aikansa, ennen 
kuin päästiin painamaan paperin kääntöpuol-
ta. Niinpä parittomat sivut kannatti painaa 
ensin ja musteen kuivuttua siirryttiin paina-
maan kääntöpuolia, parillisia sivuja. Lisäksi 
oman vaivansa toi se, että kunkin sivun pai-
namisen jälkeen painolevyt tuli pestä huolel-
lisesti ennen kuin niille pystyi valmistamaan 
uuden mallisivun.

Painotyön jälkeen Rauhala ja Hellman 
nitoivat paperit lehtikokonaisuuksiksi ja 
edelleen kuorittivat ne, kostuttivat posti-
merkkien liimapinnan – mitään tarramerk-
kejähän ei tuolloin ollut – ja liimasivat mer-
kit kuoriin. Yliopiston kirjastoon toimitettu-
jen vapaakappaleiden lähetys onnistui ilman 
postimaksua, kunhan kuoressa oli asianmu-
kainen osoite sekä teksti ”vapaakappale”.

Osoiteliuskat oli sentään painettu tarroil-
le lähes alusta alkaen, joten ne saattoi vain 
liimata kuoriin. Lähettäjän eli seuran osoi-
te leimattiin kuoriin leimasimella. Samoin 
painotuote- ja myöhemmin 2-postimerkin-
nät leimattiin. Lopulta iso kasa kuoria vie-
tiin Postin kannettavaksi. Rauhala ne yleen-
sä keräsi kassiinsa ja vei yömyöhällä LOY:n 
bussilla kotiin palatessaan postilaatikkoon 
Hakaniemeen.

Tarveaineita tukusta
Bulevardilla oli noihin aikoihin firma, jos-
ta Hera hankki painomusteet, ”pastat”. Pas-
taa myytiin isoissa tuubeissa, joista muste 
levitettiin painolevyille. Lähes alusta alka-
en kansilehden logo painettiin vihreällä ja 
kaikki muut osat mustalla. Tässä meneteltiin 
tietenkin niin, että ensin tyhjälle paperille 
painettiin vihreällä RAITIO-logo. Sen jäl-
keen sama paperi syötettiin painokoneeseen 
uudelleen ja tällä kertaa muu osa etusivusta 
painettiin mustalla. Vielä piti painaa paperin 
kääntöpuoli, joten kansilehti kävi painoko-
neessa siis kolme kertaa.

Vihreää pastaa kului kuitenkin tavatto-
man vähän. Jotta sitäkin saatiin kulumaan, 
numero 3/1981 painettiin kokonaan vihre-
ällä. Mutta sehän sopi hyvin ratikkalehden 

imagoon jo siksi, että kyseisessä lehdessä 
käsiteltiin silloista raitiolinjaston uudistus-
ta. Modernit helsinkiläisratikat olivat silloin 
vielä oranssi-harmaita, mutta Raitio oli jo 

Täsmällinen määrä lehtiä painoon
Aikanaan lehtiä painettiin vain jäsenmäärän ja vapaakappaleiden verran ja korkeintaan 
muutama ylimääräinen kappale. Kalliita tarveaineita ei haluttu kuluttaa turhaan, seuran 
budjetti kun oli pieni ja osa kuluista maksettiin toimituksen omasta pussista. Jos jäsen-
määrä oli vaikka 50, painatustyö saatettiin lopettaa vaikka 61. lehden valmistuttua. ”Jaha, 
61 sivua on nyt painettu, lopetetaan tähän!”

Nykyisin lehtiä painetaan 600. Seuran jäsenmäärä on n. 550 ja vapaakappaleet mu-
kaan lukien niitä postitetaan n. 570. Kolmisenkymmentä lehteä voi siis hyvinkin jäädä 
varastoon, joita sitten myydään edelleen.

Tilaa nyt vanhoja Raitioita!
Juhlavuoden kunniaksi saat varastossamme olevia vanhoja Raitioita vain 3 € kappalehintaan!
Tarjous ei koske vuoden 2017 lehtiä
Myynnissä on edelleen seuraavat lehdet:
1/2002: SRS 30 vuotta, SRS:n ajelut ja tutustumiset, Helsingin raitiotiet tällä vuosikymmenellä osa 2, 
Kolmikymppiset ratikat, Autot 8814–8838
2/2003: Vaunut 1–30 eläkkeelle, Kabus -kaupunkiautoja, Rostock, Siniset bussit osa 2
1/2005 : Helsingin raitiotiet tällä vuosikymmenellä osa 3, Siniset bussit osa 9
2/2005 : Raitiotiet Suomessa osa 2, Pikkukakkonen historiaan, Siniset bussit osa 10
3/2005: Raitiotiet Suomessa osa 3, Saksan S-Bahn osa 1, Siniset bussit osa 11
4/2005: Käpylän raitiotie 80 v, Norrköpingin raitiovaunuja, Hochbahn, Siniset bussit osa 12
1/2006 : Helsingin pikaraitiotiehankkeet, Siniset bussit osa 13
2/2006: Raitiovaunulla Kamppiin, Göteborgin raitiotiet, Siniset bussit osa 14
3/2006: Arabian raitiotie 80 v, S-Bahn osa 2, Siniset bussit osa 15
4/2006: Yhdeksikön yllätykselliset vaiheet, Siniset bussit osa 16
1/2007: 2010-luku: Raitioteiden renessanssi, Siniset bussit osa 17 
3/2007: Metro 25 vuotta, Siniset bussit osa 19
4/2007: Kolmonen 85 vuotta, Lauttasaareen 70 vuotta, Siniset bussit osa 20
2/2008: Oslon paikallisliikenneradat ja metro, Siniset bussit osa 22
4/2008: Pasilaan raitiovaunulla jo 80 vuotta, Linja 17
1/2009: Rotterdamin metro, Teneriffan raitiotie, Siniset bussit osa 23
2/2009: Karlsruhe, Kööpenhamina, Siniset bussit osa 24
3/2009: Laajasalon linjat, Jätkäsaaren raitiotie
4/2009: Johdinautoja Keski-Euroopassa osa 1, Siniset bussit osa 25
1/2010: Kesävaunu 233 syntyi uudelleen, Siniset bussit osa 26
2/2010: Johdinautoja Keski-Euroopassa osa 2, Baselin raitiovaunuja, Siniset bussit osa 27
4/2010: Bombardierin Pasilan konepaja, Johdinautoja Keski-Euroopassa osa 3, Windhoff 
- monitoimityövaunu
1/2011: Joukkoliikennejärjestelmä 2025 Tampereella, Olympiakaupungin uudet vaunut (Innsbruck), 
Siniset bussit osa 29
4/2011: Tampereen raitiotiehanke, HKL:n vaunuhankinta, Kesällä 1944
1/2012: HKL 151–154 Typ Mannheim, Etelä-Helsingin joukkoliikennesuunnitelma
2/2012: Suomalaista raitiotie-elämää 1972, Suomen Raitiotieseura ry 40 vuotta 1972–2012
3/2012: Ysi Länsiterminaaliin 13.8.2012, Bussilinja 18 kautta aikojen, Tampereen 
 raitiotiesuunnitelmat 1907–1929
4/2012: HKL:n välipalavaunut, Pikkuruotsalaisen SR 50 entisöinti
1/2013: Belgian raitiotiet, Töölön halli, Helsingin laajennushankkeet
2/2013: Ratasähkö, Perävaunukaupungit, Helsingin linja 16
3/2013: Düwag-vaunuja 1950-luvun Helsinkiin, Transtech Artic liikenteessä, Viipurin 1920-luku
4/2013: Dallasin pikaraitiotie, Tampereen rollikat, Raitiovaununkuljettajana 1970-luvulla
2/2014: Lissabonin raitiotiet, Seurasaaren bussit, Kumulatiivinen kartta Helsingin raitioteistä
3/2014: Tampereelle raitiotie, Resiinalla metroradalla
4/2014: Raitiotiemäisimmät sähköratamme, Kainuun Artic Baijerin-matkalla, Turun raitsikkasuunnit-
telu etenee, Helsingin uudet metrovaunut, Raitiotien höyryvoimalaitoksia
2/2015: Düwag-Gelenkwagen, Gdansk, Raitiovaununkuljettajien EM-kisa, Mitä kuuluu, Raili?
3/2015: Ennen kaikki oli toisin (muistelmia Helsingin raitioliikenteestä 1980-luvulta), Näin 
 rakennetaan Helsingin ratikkaradat, Automaattimetro jota ei tullutkaan – toinen näytös
4/2015: Helsingin matkalippujen historiaa 1890–1944, Kehärata, Raide-Jokerin suunnittelu etenee, 
Nordtrikk 2015 Lidingössä
2/2016 : Rahastajan työpäivä museoraitiovaunussa, Univaunu kulkee yhä Lapinlahdenkadulla, 
 Moonikasta Kerstiin – Tallinnan raitiotiet katsovat tulevaisuuteen
3/2016: Helsingin linja 13, Viikkarin viitonen
4/2016: Raitiolinjat 11, 12 ja 15, Tampereen raitiotien kartta
1/2017: Melbourne, Reijolankadun raitiotie, Sähköbussit – pilottivaihe käynnistyi
Tilauksen voit tehdä sähköpostitse tai puhelimitse sihteeriltä.
Tarjous koskee numeroa 4/2016 ja sitä vanhempia lehtiä. Kuluvan vuoden lehdistä perimme 6 €/kpl. 
Hinta sisältää postituskulut Suomeen.
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Yhden sivun painatus 
unohtui

Trollikka-erikoisnumerossa 4/1987 
päätoimittajalle kävi kömmähdys ja 
hän unohti kokonaan monistaa kuvasi-
vun 95 ennen materiaalin lähettämistä 
painotalolle. Sivu tehtiin myöhemmin 
valokopiokoneella ja sivulla olleet kol-
me valokuvaa kopioitiin suoraan alku-
peräisistä valokuvista. Jälki olikin sen 
näköistä!

Juhana Nordlund
s. 1964
Raition päätoimittaja 1998–2011
SRS:n johtokunnan jäsen 1991–2015
Elokuu 1997 oli meneillään ja seuran johtokunnankokous pidettiin 
23. päivänä (33-vuotispäivänäni) Spårakoff-raitiovaunussa. Koko-
uksen aikana Jorma Rauhala ilmoitti, että hän ei enää aio jatkaa 
lehden vetäjänä. Hän oli jo tätä aiemmin toivonut, että Raitiolle 
löytyisi uusia tekijöitä. Vapaaehtoisia päätoimittajaehdokkaita ei 
tuntunut olevan ja totesin, että voin alkaa koota lehteä. Tehtävä 
mietitytti aika tavalla, sillä tuohon aikaan päätoimittaja oli myös 
lehden taittaja.

Asia eteni sillä tavoin, että saman vuoden joulukuussa menin 
Vantaan Jokiniemeen Rauhalan luokse kylään, missä me katsoimme 
hänen tietokoneeltaan, miten sen ajan mitta-
puun mukaan modernia taitto-ohjelmaa käy-
tetään. Ei se tosiasiassa mitenkään ylivoi-
maiselta vaikuttanut, joten uuteen tehtävään 
ryhtyminen ei tuntunut enää ollenkaan pe-
lottavalta ainakaan lehden taittamisproses-
sia ajatellen.

Seuraavassa vaiheessa kotikoneelleni 
asennettiin taitto-ohjelma, joka ei ollut sama 
kuin edeltäjälläni. Toimintaperiaate oli kui-
tenkin hyvin samankaltainen, joten toinen 
ohjelma ei muodostunut ongelmaksi. Niihin 
aikoihin Rauhala lupasi, että hän tekee vie-
lä lehden 1/1998, mutta sen jälkeisten nu-
meroiden ilmestymisestä vastaan minä. Ke-
väällä 1998 sitten aloin vääntää ikään kuin 
kokeilumielessä ensin yhtä juttua ja sen jäl-
keen muitakin. Avustajien materiaali tuli tut-
tuun tapaan seuran postilokeroon 00531:een, 
joskin jotkut taisivat lähettää aineistoa ko-
tiosoitteeseenikin.

Tuolloin internetin käyttö oli merkittävästi vähäisempää nykyi-
seen verrattuna. Raitiokin tuotettiin teknisessä mielessä niin, että 
taitto-ohjelmalla muokatut sivut tulostettiin kotitulostimella pape-
rille. Kuvia varten varattiin sopivan kokoiset kentät. Lopulta A4-
nipun ja valokuvien kanssa mentiin painotaloon, jossa selostettiin 
tarkemmin, miten esimerkiksi kuvat tulee sijoittaa lehteen. Etukan-
nen logoa varten oli olemassa valmis malli, jota painotalo hyödynsi.

Lehden tekemisessä oli mukavinta hyvä yhteishenki avustaji-
en kanssa. Osa heistä olivat ikään kuin vakituisia eli heiltä saattoi 
tulla materiaalia monta kertaa vuodessa.

Lehden taittamistyöhön tarjoutui jäsenemme Tuomas Karppi-
nen jo vuonna 1999. Karppinen ei hänkään kovin pitkään ehtinyt 
taittaa lehteä, vaan uudeksi taittajaksi tuli kesällä 2001 alan am-
mattilainen, kustantaja Eero Laaksonen. Jo Karppisen aikana tek-
ninen puoli oli edennyt sellaiseen vaiheeseen, että lehden aineisto 

pystyttiin siirtämään painotalolle digitaali-
sessa muodossa.

Uusi vuosituhat merkitsi uudistuksia. 
Ensin väriä saatiin kansilehtiin, myös nii-
den sisäpuolille. Eli 32-sivuisessa lehdessä 
värejä alkoi näkyä sivuilla 1, 2, 31 ja 32. Vä-
rillisten sivujen määrä alkoi kasvaa jo pian. 
Ensin väriarkkeja oli lehdissä vain jokunen, 
mutta jo aika pian Raitio oli muuttunut ko-
konaan värilliseksi julkaisuksi. Nykyään ei 
monikaan välttämättä osaisi edes kuvitella 
muun näköistä Raitiota.

Yhteistyömme Laaksosen ja avustajien 
kanssa jatkuikin peräti kymmenen vuotta. 
Syyskesällä 2011 päädyin siihen, etten ehdi 
enkä jaksa vetää Raitiota jatkossa. Ilmoitin 
päätöksestäni seuran johtokunnalle, joka al-
koi miettiä jatkosuunnitelmia lehden ilmes-
tymisen turvaamiseksi. Vielä vuoden 2011 
kuluessa uutena päätoimittajana aloitti Sta-
din Ratikoista tuttu Daniel Federley.

tuolloin edellä aikaansa ja näki, että vihreä 
on sittenkin stadin ratikoiden oikea väri. 
Kaupunginhallitus päätti ratikoiden väri-
tyksestä vasta vuonna 1986.

Paperia hankittiin myös tukuittain ker-
ralla useamman lehden tarpeisiin paikois-
ta, mistä sitä halvimmalla sai, ja niitä kus-
kattiin yleensä sukulaisten autoilla tukusta 
”painotalolle”. Lehteä tehtiin tunteella, eikä 
kaikkia paino- ja oheiskustannuksia koskaan 
laskutettu seuralta. Jo itsessään painokoneen 
kustansivat Hellman ja Rauhala itse. Ei seu-
ran taloudellinen tilanne tuohon aikaan olisi 
niin suuria kustannuksia kestänytkään.

Nykyisen jäsenmäärän, n. 550, jäsen-
maksut riittävät juuri ja juuri kattamaan seu-
ran menot. Lehden painatus- ja postituskulut 
vievät tuloista suurimman osan, yli 10 000 € 
vuodessa. Mikään rahasampo seura ei siis 
ole eikä sen sellainen sääntöjen mukaan pi-
däkään olla.

Alihankintaa kopiokoneella
Alkuun painotyö oli vielä jotenkin siedettä-
vää, jäsenmäärä kun oli nykyiseen nähden 
murto-osa. 1970-luvun loppupuolella jäse-
niä oli vasta päälle viidenkymmenen. Sadan 
jäsenen rajapyykki rikkoutui 1980-luvun al-
kuvuosina. Lehden painaminen ja postitta-

minen alkoi käydä työstä, kun jäsenmäärä 
kasvoi vuosi vuodelta.

Heran toiminta ulkoistettiin niin, että 
lehdestä 2/1982 lähtien painatus tehtiin ul-
kopuolisella konttorikopiokoneella. Rikos 
on jo vanhentunut, joten nyt voidaan myön-
tää, että sivut monistettiin silloisen päätoi-
mittajan Ismo Leppäsen työpaikalla ja hä-
nen työnantajansa Scan-Auton monistusko-
neella. Lieventävänä asianhaarana mainitta-
koon, että pitihän uusien laitteiden toimintaa 
testata ennen kuin niillä voitiin tehdä työ-
tehtäviä…

Päätoimittajan tehtävän lisäksi Leppä-
nen vastasi lehdessä olevien tekstien latomi-
sesta silloisen työnantajansa IBM MC Com-
poser -kylmäladontakoneella. Leppänen toi-
mitti sitten paperit toimitussihteeri Rauha-
lalle, joka leikkasi ja liimasi sivut painokun-
toon aiemmin mainitulla ”saksitaitolla”.

Numerosta 4/1986 lähtien lehdessä oli 
esipainettu A3-kokoinen kansilehti, joka pai-
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nettiin AAM-yhtiöiden kirjapainossa. Eron 
edellisiin lehtiin huomaa oikeastaan vain sii-
nä, että kannen Raitio-logo oli mainitusta 
numerosta lähtien jälleen vihreä. Kansileh-
den valokuvien laatu oli myös aiempaan ver-
rattuna parempi, vaikkakin nykytasoon ver-
rattuna arveluttava. Lehden sisäsivut tehtiin 
vielä aiemmin mainitulla kopiokoneella ja 
ne nidottiin esipainetun kansilehden sisään.

Monisteesta oikeaksi 
painotuotteeksi

Ismo Leppänen päätoimitti lehteä ensim-
mäisestä numerosta aina numeroon 3/1990 
asti eli kaikkiaan 48 lehteä. Päätoimittajak-
si ryhtyessään Leppänen joutui hankkimaan 
todistuksen siitä, että hallitsi itseään ja omai-
suuttaan eli ei ollut holhottava. Lehden al-
kuvaiheessa oli tapana, että seuran puheen-
johtaja oli myös päätoimittaja ja sihteeri taas 
toimitussihteei, joka tekee käytännön toimi-
tustyön. Näin varmistuttiin siitä, että jos pai-
novapauslakia olisi kuitenkin jollain lailla 
rikottu, olisi telkien taakse joutunut päätoi-
mittaja, mutta sihteeri olisi voinut jatkaa leh-
den julkaisemista maan alla…

Leppäsen jälkeen päätoimittajaksi ryh-
tyi entinen sihteeri Jorma Rauhala. Rauhala 
ei juuri esittelyjä kaipaa, hän on Leppäsen 
ohella ollut perustamassa seuraa ja käytän-
nössä hoitanut suurimman osan seuran juok-
sevista asioista yli 40 vuoden ajan. 1990-lu-
vulla Rauhalan kontolle kuului siis myös leh-
den päätoimittaminen ja hänen johdollaan 
julkaistiin 25 lehteä.

1990-luvulle tultaessa koko kirjapai-
noala oli jo pitkälti siirtynyt digiaikaan ja 
Raitio-lehti seurasi hiljalleen kehitystä. En-
simmäisenä lehden painatus ulkoistettiin ja 
lehtien 1/1990–3/1992 painotyön teki AAM-
yhtiöt. Yhtiö oli sama, jossa oli aiemmin pai-
nettu kansilehdet. Tämän jälkeen painatus 
tehtiin Painatuskeskus Oy:ssä ja edelleen 
siitä myöhemmin perustetussa Oy Edita 
Ab:ssä. Sittemmin lehteä on painanut Pai-
nopörssi Oy, Monistamo KOPSUT ja Päijät-
Paino. Editan asiakkaaksi palattiin vuonna 
2003 ja lehti on siitä lähtien painettu samassa 
paikassa Helsingin Hakuninmaalla.

Ensimmäinen digitaalisesti taitettu lehti 
oli vuoden 1993 1-numero, mutta painoon 
lehti toimitettiin vielä pitkän aikaa senkin 
jälkeen paperilla. Internet-yhteyksiä ei vielä 
tuohon aikaan ollut, joten valmiit mallisivut 
tulostettiin paperille päätoimittajan koneella.

Tulostettuihin papereihin saattoi vielä li-
sätä huomautuksia kirjoituskoneella tai vaik-
kapa käsin. Tämän jälkeen kokonaisuus toi-
mitettiin isona paperinivaskana painotalolle, 
joka edelleen painoi lehden. Noin viikkoa 

myöhemmin painotalo toimitti takaisin vie-
lä suuremman kasan paperia, siis koko pai-
nosmäärän. Näin päästiin taas aloittamaan 
postitusosuus: osoitteet, postimerkit, kirje-
laatikoihin raahaamiset jne.

Rauhalan päätoimittajakaudella seuran 
10-vuotistaipaleita juhlistettiin ensi kerran 
tarkemmin. Numerossa 1/1992 julkaistiin 
kartta Helsingin raitiovaunujen sijaintitie-
doista 16.1.1992 klo 16. Vertailukohdaksi 
otettiin liikennetilanne seuran perustamisen 
aikoihin. Vuonna 1972 tammikuun 16. päivä 
oli sunnuntai, joten vertailukartassa julkais-
tiin raitiovaunuvuorojen sijainnit aikataulu-
jen perusteella tavanomaisena tammikuisena 
arkipäivänä 1972.

Lehden tekeminen 
nykyaikaistuu

Juhana Nordlund astui päätoimittajan 
saappaisiin numerosta 2/1998 lähtien. Tie-
tokoneet ja tietoliikenneyhteydet olivat tässä 
vaiheessa jo jokaisen saatavilla ja lehti pys-
tyttiin toimittamaan lähes täysin digitaalises-
ti kotoa käsin. Alkuun Nordlund taittoi leh-
den itse, numeroissa 3/1999–1/2001 taiton 
teki kirjapainoalaa myöhemmin opiskellut 
Tuomas Karppinen.

Karppinen oli tuolloin tuore helsinkiläi-
nen ja myös tuore SRS:n jäsen. Silkasta in-
nostuksestaan hän tarjoutui taittamaan Rai-
tiota. Alan opintoja tai mainittavaa työkoke-
musta hänellä ei vielä tuolloin ollut, mutta 
sittemmin Karppinen on työskennellyt tait-
tajana ja graafikkona laajalla skaalalla eri 
alojen lehdissä. Joukkoliikenne, raitiovaunut 
ja kaupunkisuunnittelu ovat säilyneet hänen 
kiinnostuksensa kohteina.

Lehdestä 3/2001 lähtien taittajana on ol-
lut pitkän linjan harrastaja ja graafisen alan 
ammattilainen Eero Laaksonen. Laaksonen 
on pienkustantamossaan kustantanut useita 
raideliikenneaiheisia kirjoja. Hänen toinen 
kiinnostuksensa kohde on luonto, ja hänen 
kustantamanaan on ilmestynyt myös mm. 
lintuaiheisia kirjoja.

Nordlundin ja Laaksosen yhteistyöllä 
lehti saavutti pitkälti nykyisen muotonsa. 
Artikkelit alkoivat sivulta 3 ja viimeisim-
pänä lehdessä oli Päätepysäkki ja jäsentie-
dotteet. Kansikuvana oli lehden alkuvuosi-
na saattanut olla mikä tahansa raitioaiheinen 
kuva. Tästä lähtien kansikuvana oli yleensä 
johonkin lehden artikkeliin liittyvä kuva tai 
muuten ajankohtainen aihe.

Täysvärikannet oli ensi kerran numeros-
sa 2/2001 mutta sisäsivut olivat vielä mus-
tavalkoisia. Vielä seuran 30-vuotisnumero-
kin 1/2002 oli sisäsivuiltaan mustavalkoi-
nen, mutta numerosta 2/2002 lähtien koko 

lehti on ilmestynyt täysin värillisenä. Tällä 
haavaa näyttää siltä, että teknisesti parempaa 
lehteä ei voi saada aikaan. Ehkä on kuiten-
kin syytä arvioida asiaa uudelleen kymme-
nen vuoden päästä, jolloin näemme, miten 
kirjapainoala on kehittynyt.

Lehden sivumäärä ei aikanaan ollut lain-
kaan vakio. Lehden historiassa on nähty niin 
16- kuin 52-sivuisiakin lehtiä. Alkuun, kun 
sivut painettiin A4-arkeille, riitti, että sivu-
määrä oli kahdella jaollinen. Jos suunniteltu 
sivumäärä oli pariton, tyhjäksi jäävälle sivul-
le saatettiin lisätä täytekuva. Usein sivun-
täytteenä on ollut esimerkiksi jokin vanha 
lehtileike tai mainoskuva, mutta muutaman 
kerran on käytetty jotakin seuran aihealuee-
seen lähes täysin liittymätöntä kuvaa.

Väärä sivumäärä
Numeron 3/1988 kanssa kävi toinen 
kämmi. Sivumäärä ei ollutkaan neljäl-
lä, vaan kahdella jaollinen. Painotalo ei 
asiaa ihmetellyt vaan painoi 18-sivuinen 
lehden. Tällöin 2 sivua lehdestä jäi täy-
sin valkoiseksi! Asia korjattiin lisäämäl-
lä valkoiseksi jääneelle 3-sivuille isoko-
koinen teksti

3    1988
RAITIO

Näin jälkikäteen ajateltuna, olisi-
han sitä kolmossivulle voinut lisätä jo-
tain mielenkiintoisempaakin…

Nykyisin vuositasolla ilmestyy nel-
jä 32-sivuista lehteä eli yhteensä 128 si-
vua. Ennen, kun sivumäärä ei ollut vielä 
vakio, on sivuja julkaistu eniten vuonna 
2002, 160 sivua. Vähiten, 80 sivua, taas 
ilmestyi vuonna 1992 ja tietenkin vielä 
vähemmän vuonna 1977, jolloin ainoan 
numeron pituus oli vain 16 sivua.

Varmasti joku keksii aasinsillan, miten tällai-
nen kuva liittyy seuramme aihepiiriin, mut-
ta minä en sitä oivalla. Tämän kaltaisia kuvia 
kuitenkin käytettiin lehden alkuvuosina sivun-
täytteenä.
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Myöhemmin sivumäärän taas tuli olla 
neljällä jaollinen. Numerosta 4/2002 lähti-
en sivumäärä on vakiintunut 32:een, sillä se 
oli aikanaan kelvollisin sivumäärä tämän 
kokoluokan lehdelle ja se tuli kokonaisuu-
dessaan halvimmaksi. Ken on perehtynyt “1 
per neliöjuuri 2”-perusteisiin A-arkkeihin, 
ymmärtää, että 32 A4-sivua kuluttaa täsmäl-
leen 1 m2 kokoisen A0-arkin. Siksipä seura-
laiset ovat saaneet tuon yhden neliömetrin 
verran paperia kotiinsa kannettuna neljästi 
vuodessa. Nykyisin lehti tosin taidetaan pai-
naa suoraan A3-arkeille, joten em. sääntö ei 
enää päde. Mikä tahansa neljällä jaollinen 
sivumäärä olisi mahdollinen siis nykyisin-
kin, mutta 32 sivussa on pysytty silti viimei-
set 15 vuotta.

Nordlundin päätoimittajakaudelle osui-
vat seuran 30-vuotisnumero 1/2002 ja heti 
perään Helsingin metron 20-vuotista taival-
ta juhlistanut numero 2/2002. Turun sähkö-
raitioteiden alkamisen kunniaksi tehtiin nu-
mero 3/2008. Nordlund on toistaiseksi pit-
käaikaisin päätoimittaja. Hänen johdollaan 
julkaistiin kaikkiaan 54 lehteä.

Kohti nykymuotoa
Loppuvuonna 2011 koko seurassa alkoi tie-
tynlainen sukupolvenvaihdos. Lehden  pää-
toimittajana aloitti Daniel Federley, joka 
uudisti lehden linjaa kohti aitoa raitiovaunu-
aiheista lehteä. Jorma Rauhala antoi tuolloin 
luvan lehden uudistamiseen niin, että leh-
dessä saa muuttaa mitä tahansa, mutta Rai-
tion kansikuvalogon on pysyttävä ennallaan. 
Logo oli aikanaan tehty niin, että phoenix-
ratakiskon profiili oli leikattu paperille ja 
RAITIO-teksti lisätty letraset-siirtokirjai-
milla kiskojen väliin ikään kuin väliraudaksi.

Logon ensiesiintyminen oli jo kesällä 
1973 silloisen jäsenluettelon kansilehdellä, 
joskin ”välirautana” oli tuolloin teksti SRS. 
Nykymuodossaan RAITIO-väliraudalla logo 
nähtiin ensimmäisen kerran ensimmäisen 
lehden kannessa. Samainen logo koristaa 
edelleenkin lehden kantta. Viime numeros-
sa logon värisävy tarkistettiin ja se on nyt 
Articeista tuttu vihreä. Internet-maailmassa 
värikoodi tunnetaan numerolla 2d5a27 tai 
RGB-numeroilla 45, 90, 39. Toisena värinä 
Raitiossa käytetään tummankeltaista täyte-
väriä d3a130 tai RGB 211, 161, 48, joka se-
kin on Articin väri.

Federleyn aloitettua suurin muutos näh-
tiin siinä, että joka lehteen pyrittiin ottamaan 
mukaan jotain historiasta, jotain nykypäi-
västä ja jotain tulevaisuudesta. Artikkeleis-
sa painopiste oli Suomen raitioteissä, mut-
ta muutakaan kaupunkiliikennettä ei täysin 
unohdettu. Busseja on käsitelty Helsingin 

Daniel Federley
s. 1977
Raition päätoimittaja 2011–2016
SRS:n johtokunnan jäsen 1996–2016
Liityin SRS:ään vuonna 1992 ja täysi-
ikäisyyden saavutettuani aloitin johto-
kunnassa varajäsenenä vuonna 1996. 
Päätoimittajan tehtävät otin vastaan syk-
syllä 2011 melko lyhyellä varoitusajalla. 
Päätoimitin vuosina 2011–2016 yhteen-
sä 19 numeroa ja valmistelin seuraajaani 
varten vielä kahdennenkymmenennen-
kin. Kaudellani lehti ja toimituksen työ-
tavat uudistuivat voimakkaasti: lehdestä 
ryhtyi vastaamaan toimituskunta, johon 
valikoitui SRS:n jäsenistöstä lehteä jo ai-
emmin avustaneita jäseniä siten, että toi-
mituskuntaan saatiin monipuolista tietä-
mystä esimerkiksi historiasta, kalustos-
ta, ulkomaiden tapahtumista ja niin edel-
leen. Myös toimituskunnan ulkopuolelta 
pyydettiin aktiivisesti ja saatiinkin useita 
monipuolisia artikkeleita sekä jäseniltä 
että yksittäistapauksissa myös Seuran ul-
kopuolisilta kirjoittajilta. Lehden sisällön 
painopistettä kehitettiin muun muassa lu-
kijakyselyn perusteella Seuran ydintoi-
minnan suuntaan: suomalaisiin raitiovau-
nuihin ja -teihin. Mukana oli silti tuttuun 
tapaan artikkeleita ja uutisia myös ulko-
mailta sekä Helsingin metrosta ja kan-
takaupungin busseista ja kuriositeettina 
katsaus maamme raitiovaununomaisiin 
teollisuuden sähköratoihinkin.

Nykyisin raitiovaunuharrastukse-
ni keskittyy museoraitiovaunuliiken-
teen järjestämiseen pikkuruotsalaisel-
la ja avoperävaunulla, mutta Raitiota 
avustan edelleen Jätkäsaaren seurannan 
muodossa.

alusta lähtien kuulunutta metroliikennettä on 
myös seurattu useassa artikkelissa.

Federleyn kaudella julkaistiin mm. yh-
distyksen 40-vuotislehti 2/2012. Lehdessä 
muisteltiin seuran alkuaikoja ja mm. verrat-
tiin jälleen raitioliikenteen sen hetkistä tilan-
netta vuoden 1972 tilanteeseen. Helsingin 
rataverkon kasvu oli jo taas lähtenyt käyn-
tiin, joten vertailu oli mielenkiintoinen: ra-
taverkko on laajentunut mutta liikenteessä 
oleva vaunumäärä pienentynyt.

Tampereen raitiotien suunnittelun alku 
osui jo Nordlundin kaudelle, jolloin raitiotie-
päätöksen vaiheita alettiin seurata. Federleyn 
kauden aikana tiivistyi paitsi päätöksenteko 
myös sen seuranta lehdessä. Tamperetta on 
seurattu useassa lehdessä, laajemmin teema-
numerossa 3/2014.

Helsingin uudisratojen rakentamista on 
myös seurattu useassa artikkelissa jo Nord-
lundin aikana. Pasilan ja Kampin ratojen ra-
kentamista seurattiin aikanaan, viimeisim-
pänä taas on julkaistu Kuulumisia Jätkästä 
-sarjaa. Siinä on seurattu Jätkäsaaren ratojen 
suunnittelua ja toteutusta piirustuksin, kuvin 
ja sanoin. Jätkäsaaren radat ovat tämänhet-
kisten suunnitelmien mukaan valmiit vuonna 
2024, joten kyseiseen juttusarjaan on odo-
tettavissa lisäosia vielä monen vuoden ajan.

Federley luopui päätoimittajuudesta ke-
sällä 2016. Hänen johdollaan syntyi kaik-
kiaan 19 numeroa. Jaakko Pertilä toimitti 
numeron 3/2016, vaikka lehden kokoaminen 
perustui pitkälti Federleyn valmistelemaan 
materiaaliin.

Tällä hetkellä…
Yhdistyksen historiassa ensimmäinen haku 
päätoimittajan tehtävästä julkaistiin piakkoin 
Federleyn lopetettua. Kyselyjä tuli muuta-
ma, mutta varsinaisia hakemuksia vain yksi. 
Päätoimittajaksi valittiin sen perusteella 
Jukka Lyly. Lyly on intohimoinen ratik-
kaharrastaja ja hän on työskennellyt ratikan 
kuljettajana vuodesta 2011. Hän on myös 
kolmannen polven HKL:läinen. Isoäiti oli 
rahastaja etupäässä busseissa, isä alkujaan 
bussin ja myöhemmin ratikan kuljettaja ja on 
toiminut jo vuosikausia hallimiehenä Kos-
kelassa. Eipä listalta puutu siis enää kuin 
metropuolen ammattilainen!

Seuran toimintaan Lyly on osallistunut 
Päätepysäkin vakituisena avustajana usei-
den vuosien ajan ja vapaa-ajallaan hän on 
kuvannut mm. ratatyömaita. Töissään spå-
rakuskina hän taas on raportoinut eteen tul-
leista häiriötilanteista. Lylyn toinen kiin-
nostuksen kohde on Suomen historia ja it-
senäisyys. Historiallinen näkökulma tulee 
siis varmasti säilymään, sillä historialliset 

kantakaupunkipainotteisesti mm. historial-
lisissa artikkeleissa ja suuria muutoksia kä-
sittelevissä uutisissa. SRS:n ”etupiiriin” jo 
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aiheet tuntuvat olevan ehtymätön lähde, ja 
jo käsitellyistäkin aiheista tuntuu löytyvän 
aina lisää kirjoitettavaa.

...ja tästä eteenpäin
Bussiliikenne on jo vuosien ajan kehittynyt 
runkolinjatyyppisiksi ja toisaalta niitä täy-
dentäviksi linjoiksi. Sama kehitys on nyt tu-
lossa myös raitioliikenteeseen (ks. uutinen 
Päätepysäkiltä). Metrosta on viime aikoina 
kuulunut lähinnä ikäviä uutisia, mutta toivot-
tavasti pääsemme jatkossa kertomaan met-
rostakin positiivisia uutisia.

Lehti pyritään kuitenkin pitämään hy-
väksi havaitulla linjalla. Mm. artikkelisar-
jat raitioteiden uudisratojen rakentamisista 
ja muusta kehityksestä pidetään ilman muuta 
ohjelmistossa. Niin historiallisia kuin tule-
vaisuuden aiheitakaan ei jätetä pois julkaisu-
suunnitelmasta. Varmoja voimme olla siitä, 
että vaikka raitioteistä riittää yllin kyllin kir-
joitettavaa, muutakaan kaupunkiliikennettä 
ei unohdeta. Se, miten paljon kukin liikenne-
muoto saa palstatilaa, jää nähtäväksi. Miten 
me olemme lehden teossa onnistuneet, jää 
Sinun, hyvä lukija, päätettäväksesi! Voit an-
taa kehitysehdotuksesi tai moitteesi suoraan 
johtokunnalle (ks. yhteystiedot s. 2), mutta 
muista samalla, että seura on juuri sen näköi-
nen kuin sen jäsenet. Mikäli haluat mukaan 
itseäsi kiinnostavan artikkelin, kerro sekin. 
Kaikki juttuaiheet ovat tervetulleita ja eri-
tyisen tervetulleita valmiiksi kirjoitettuna!

Ideasta paperille
Äkkiseltään voisi kuvitella, että neljästi vuo-
dessa ilmestyvän lehden toimittaminen kä-

visi käden käänteessä. Lehden teko on kui-
tenkin aikaa vievä prosessi erityisesti siksi, 
että sitä tehdään vapaa-ajalla. Kolme kuu-
kautta seuraavan lehden ilmestymiseen ku-
luu nopeasti.

Kun lehti on saatu painoon, on syytä 
aloittaa seuraavan lehden tarkempi suunnit-
telu. Käytännössä ideatasolla olevien artik-
keleiden hahmottaminen on täytynyt aloittaa 
jo paljon aiemmin. Päätoimittajan on hyvä 
tehdä julkaisusuunnitelma vähintään vuo-
deksi eteenpäin. Päätoimittajalla on myös 
hyvä olla hyvät suhteet harrastuksemme eri 
alojen tietäjiin ja ammattilaisiin. He voivat 
joko kirjoittaa osan artikkeleista itse tai an-
taa asiantuntija-apua niiden kirjoittamisessa.

Erilaisista näkökulmista kirjoitetut ar-
tikkelit ovat lehden suola. Välillä on muka-
va lukea ammattimainen kirjoitus esimer-
kiksi länsimetron kehityksestä, välillä taas 
keveämmin kirjoitettu muistelu raitioteiden 
arkipäivästä 50 vuoden takaa ulkopuolisen 
silmin. Yhtä kaikki jokainen lehden kirjoit-
taja on ansiokkaasti osallistunut lehden te-
kemiseen ja omalla kirjoitustyylillään elä-
vöittänyt lehteä. Kiitos kaikille kirjoittajil-
le, vaikka monen heidän nimensä on jätetty 
tästä pois!

Ajankohtaiset aiheet on sidottu juuri tiet-
tyyn numeroon. Tämä juuri lukemasi artik-
keli on sidoksissa tietenkin juuri tähän nume-
roon, kun taas seuraavaan numeroon 3/2017 
on tulossa artikkeli Railista (eli raitioliiken-
teen linjastosuunnitelmasta) ja sen käyttöön-
otosta elokuussa.

Kaikki artikkelit on hyvä merkitä julkai-
susuunnitelmaan hyvissä ajoin, samoin kuin 

Jaakko Pertilä
s. 1976
Väliaikainen päätoimittaja 2016
SRS:n johtokunnan jäsen 2015–
Ensimmäinen muistoni ratikoista liittyy tietenkin 
Tarkkiksen päättärillä olleeseen puulaituriin – vai 
oliko sittenkin Ratti-Karian perävaloihin Tehtaanka-
dulla. Muistot hämärtyvät. 1970-80-luvun vaihtees-
sa harrastukseni alkoi kuitenkin muotoutua. Äitini 
luonnollisesti edisti harrastustani ja hänen avullaan 
kirjoitin kirjeen HKL:n Leila Olviselle, joka kehot-
ti ottamaan yhteyttä Suomen Raitiotieseuraan. Lop-
puvuonna 1985 hain seuran jäsenyyttä ja minut hy-
väksyttiin mukaan.

Pysyin pitkään rivijäsenenä, kunnes viime vuosikymmenen al-
kupuolella aloin oma-alotteisesti tuottaa materiaalia seuran verkko-
sivuille ja lehteen. Muista tuotoksistani en niin tiedä, mutta linjas-
tohistoriikkia varten tekemistäni kartoista olen edelleen ylpeä. Ne 
ovat aikakautensa näköisiä ja ehkä ulkoasupäivityksiä kannattaisi 
jo pikku hiljaa alkaa miettiä.

Syksyllä 2013 otin pyynnöstä vastaan Päätepy-
säkin toimittajan tehtävät ja vuoden 2016 alussa puo-
lestaan verkkosivujen päivityksen.

Kesällä 2016 otin muutaman viikon varoitus-
ajalla vastaan päätoimittajan tehtävät, jotta lehden 
ilmestyminen saatiin pysymään luvatussa. 3-nume-
ron materiaali oli pitkälle suunniteltu ja omalle osal-
leni koitui lähinnä uutisseurannan koostaminen niin 
Helsingistä kuin Tampereelta sekä tietenkin materi-
aalin kasaaminen hyväksi kokonaisuudeksi yhdessä 

taittaja Eero Laaksosen kanssa.
Tämän jälkeen olen toiminut lehden nimeämättömänä toimi-

tussihteerinä eli käytännössä olen koostanut lehdet julkaisukuntoon 
numeron 3/2016 jälkeenkin. Vaikka työ on hauskaa, on turhan suuri 
määrä seuran toiminnasta nyt keräytynyt muutaman ihmisen harteil-
le. Eroon ette minusta pääse, mutta toivoisin silti lukuisia hakemuk-
sia seuran eri tehtäviin, niin lehdentekijöiksi kuin nettipäivittäjiksi!

Jukka Lyly
s. 1981
Raition päätoimittaja 2016–
Olen vuosimallia 1981 ja nykyinen työ-
paikkani on HKL, tarkemmin HKL-Lii-
kennöinti ja sen ratikkapuoli. Olen toi-
sen polven sporakuski ja kolmannen 
polven HKL:läinen. Joukkoliikenteestä 
ja sen historiasta ja kehittymisestä olen 
ollut kiinnostunut jo pikkupojasta saak-
ka. Faija aloitti oman työuransa HKL:n 
bussipuolella vuonna 1976 ja bussiliiken-
teeseen kasvoin kiinni, kun sitä sain sy-
livauvasta lähtien seurata.

Kiinnostus ratikoihin ja muuhun 
kiskoliikenteeseen on alkanut vähitellen 
2000-luvun kuluessa. Oma urani HKL-
Raitioliikenteessä alkoi keväällä 2011, 
ja siitä lähtien olen ollut myös Suomen 
Raitiotieseurassa mukana. Seurassa olen 
mukana joukkoliikenteen historian takia.

Päätoimittajana aloitin syksyllä 2016.
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niiden arvioitu sivumäärä. Päätoimittaja ker-
too artikkelien kirjoittajille kirjoitusten toi-
votun pituuden sekä deadlinen. Deadline on 
yleensä kuukausi ennen lehden painoon me-
noa. Päätoimittaja avustaa kirjoittajaa teks-
tissä esiintyvien epätäsmällisyyksien ja kir-
joitusasun kanssa sekä tarvittaessa hankkii 
kuvituksen ja laatii kuvatekstit.

Kun artikkelit on toimitettu päätoimitta-
jalle, hän lähettää ne edelleen lehden taitta-
jalle alustavien taitto-ohjeiden kanssa. Tässä 
vaiheessa taittaja tekee lehden A-version, jo-
hon artikkelit on vain ns. massoitettu. Kär-
jistäen voisi sanoa, että teksti ja kuvat ovat 
sivuilla vielä hujan hajan, mutta A-versiosta 
selviää, kuinka paljon artikkelit tosiasiassa 
kuluttavat lehdestä tilaa. Useasti käy niin, 
että lehdestä on tulossa ylipitkä, esimerkik-
si 35-sivuinen. Tällöin päätoimittajan on 
määriteltävä, mitä artikkeleita lyhennetään 
tai siirretäänkö jokin artikkeli kokonaan jo-
honkin myöhempään lehteen. Monasti pienet 
lyhennykset onnistuvat esimerkiksi kuvien 
kokoa säätämällä, mutta valitettavan usein 
joudutaan lyhentämään tekstiäkin.

Jos taas näyttää, että lehdestä onkin tu-
lossa 32 sivua lyhyempi, on tyhjät sivut tie-
tenkin saatava täyteen. Lyhyitä 1–3 sivun 
pituisia artikkeleita kannattaa myös pitää 
varastossa juuri tällaisia tilanteita varten. 
Pitkiäkin ns. kelluvia artikkeleita kannattaa 
myös ideoida jatkuvasti. Tästä voisi olla esi-
merkkinä lehdessä 4/2016 julkaistu raitiolin-
joja 11, 12 ja 15 koskeva artikkeli, joka ”kel-
lui” toista vuotta ennen julkaisua.

Ikuinen arvoitus on Päätepysäkki, jonka 
pituus määrittyy pitkälti liikenteessä olleiden 
muutosten mukaan. Useasti päätoimittajan 
ja uutistoimittajan välillä on käyty kiivaita 
keskusteluja siitä, mitä Päätepysäkillä lopul-
ta julkaistaan. ”Päättäri” kuluttaa lehdestä 
tavanomaisesti 5–7 sivua ja palstan sisäl-
lön määrittelee pitkälti uutisoitavien aihei-
den ajankohtaisuus sekä dokumentointiarvo. 
Palstan pituutta pystytään säätelemään kuvi-
en määrällä ja koolla. Osa uutisarvoltaan vä-
hemmistä uutisista voidaan jättää kellumaan 
seuraavaan numeroon tai unohtaa kokonaan.

Lehtitaiton seuraava versio
A-version jälkeen taittaja säätää päätoimit-
tajan ohjeiden mukaan sivuntaiton lopulli-
seen muotoon ja samalla ehkä artikkelien 
järjestystäkin muutetaan loogisemmaksi. 
Taittoversioita saattaa tulla helposti kuusi, 
aina F:ään asti, ja aikaa vierähtää helposti 
lähemmäs kuukausi.

Lopulta saadaan kasaan 32-sivuinen leh-
ti, jossa kaikki on kohdallaan – vai onko sit-
tenkään? Nyt on nimittäin aika oikolukea 
lehti isomman porukan eli toimituskunnan 
kesken ja tässä vaiheessa pienempiä virheitä 
tuppaa löytymään vielä kosolti vaikka pää-
toimittaja olisi ollut kuinka tarkka.

Päätoimittajan, toimitussihteerin ja tait-
tajan lisäksi toimituskuntaan kuuluvat ny-
kyisin Jorma Rauhala, Mikko Alameri, Tom 
Heino, Johannes Erra, Jussi Eskelinen ja 
Jari Välimaa, ja he tahoillaan lukevat koko 
lehden läpi etsien erityisesti asia- mutta 
myös kirjoitusvirheitä. Koko toimituskunta 
osallistuu lehden tekemiseen jo ideointivai-
heessa ja esimerkiksi Erra on korvaamaton 
apu ulkomaanuutisia laatiessa. Rauhala taas 
tietää lähes kaiken historiasta ja Heino ka-
lustoasioista. Eskelisen kontolle kuuluu sel-
vittää nykyhetken raitioliikenteen uutisointi 
Helsingissä, Välimaa taas seuraa Tampereen 
raitiotien edistymistä.

Kun oikoluku on tehty ja virheet kirjattu 
ylös, taittaja tekee lopullisen version, jonka 
päätoimittaja vielä tarkistaa. Kun lopullinen 
versio on hyväksytty, on aika antaa paino-
lupa: taittaja saa lähettää pdf-tiedoston pai-
notalolle. Tämän jälkeen päätoimittajan ei 
kannata enää vilkaistakaan puolivalmista 
lehteä. Lopulliseen painotuotteeseen kun ei 
enää pysty vaikuttamaan ja typerimmät vir-
heet löytyvät vasta valmiista lehdestä.

Eikä virheitä välttämättä huomata edes 
valmiista lehdestä, ainakaan heti. Äskettäin 
isäni mainitsi lehteä 2/2012 silmäillessään, 
että sivun 10 vasen alakuva ei suinkaan ole 
Kapteeninkadulta, kuten kuvatekstissä maini-
taan. Asia on jo viisi vuotta vanha, joten oio-
taan asia tässä: kuva on tietenkin Laivurinka-
dulta. Normaalisti oikaisuja varten on olemas-
sa niinkin oivallinen palsta kuin ”Oikaisuja”!

Vanhat lehdet netissä
Varmasti kaikille jäsenillemme sivusto 
www.raitio.org on jossain määrin tuttu, mut-
ta harvalla on ollut aikaa tutustua koko si-
vuston sisältöön. Verkkosivujen webmaste-
rina on alusta asti eli vuodesta 1998 lähtien 
toiminut Arto Hellman. Hän on ansiokkaasti 
ja käytännössä yksin koodannut sivuille val-
tavan tietopaketin SRS:n harrastuskohteista. 
Yhä edelleen sivusto pidetään kasassa hänen 
johdollaan vaikka Jaakko Pertilä on nimelli-
sesti toiminut webmasterina syksystä 2016 
lähtien. Sivuston materiaalin määrä on niin 
suuri, että tuskin kumpikaan tykönään hal-
litsee kokonaisuutta täysin.

Sisällöntuottajina sivuilla ovat toimineet 
iso osa harrastajista. Mm. linjahistoria-osion 
perustiedot ovat koonneet Toivo Niskanen, 
Ensio Virta, Jorma Rauhala ja Tom Heino. 
Pienempiä lisätietoja on tullut useilta jäsenil-
tä. Samoin nettisivujen uutispalsta on pitkäl-
ti perustunut jäseniltä tulleisiin avustuksiin.

Sivuston syövereistä, tai tarkkaan ottaen 
rinnakkaissivustolta www.raitio.de, löytyvät 
myös vanhat Raitio-lehdet pdf-tiedostoina 
aina ensimmäisestä numerosta lähtien. Tä-
täkin ennen kaikki seuran julkaisemat tiedot-
teet ja Resiina-lehden raitio-palstat vuodesta 
1972 löytyvät samasta osoitteesta. Vanhat 
lehdet ja tiedotteet ovat digitoineet Jorma 
Rauhala ja Jyrki Längman, kiitos heille täs-
tä urakasta! Lehtiin voi tutustua osoitteessa 
www.raitio.de/lehdet.

Uusimpia numeroita viimeisen noin 
kymmenen vuoden ajalta ei ole julkaistu 
vielä netissä, niitä nimittäin on vielä irtonu-
meromyynnissä. Odotamme hartaasti, että 
joku jäsen tai miksei vaikka ulkopuolinenkin 
ostaisi vanhat lehdet loppuun, jonka jälkeen 
lehti voidaan julkaista myös netissä. Luette-
lo myytävänä olevista lehdistä on julkaistu 
sivun 7 ilmoituksessa.

Vakiopalstoina 
Päätepysäkki ja Taulut

Lehden ainoita vakiopalstoja ovat olleet Pää-
tepysäkki ja Taulut. Viime mainittua toimit-
ti vuodesta 1978 lähtien Jarmo Oksanen. 
Palstan nimenä oli yleensä Taulut, mutta toi-
sinaan kulloiseenkin tilanteeseen sopiva ot-
sikko.

Alkuvuosina palstan materiaalina olivat 
Oksasen kokoamat raitioliikenteen halliaika-
taulut sekä karttamuodossa julkaistut halli-
reitit eli juuri ne harrastajalle tärkeät tiedot, 
joita ei yleisöaikatauluista pystynyt suoraan 
selvittämään. Muutaman kerran Raition liit-
teinä julkaistiin raitioliikenteen vuorokohtai-
set päätepysäkkiaikataulut, jotka Oksanen 

Raition avustajaksi?
Raition kirjoittajia ovat SRS:n jäsenet. Ehkä Sinäkin voisit silloin tällöin avustaa Rai-
tiota artikkelilla, pienellä tai suurella? Jos mielessäsi on jokin aihe, josta voisit kirjoit-
taa lehteen, ota yhteyttä päätoimittajaan tai toimituskuntaan. Yhteystiedot ovat sivulla 
2. Sovitaan yhdessä, mistä kirjoitat, miten toimitat aineiston ja mihin mennessä se pi-
tää saada toimitukseen. Tekniikka ei ole rajoituksena – selkeä käsinkirjoitettu tekstikin 
saavuttaa toimituksen vaikka kirjepostissa. Jos kuvia tarvitaan, toimitus auttaa. Raitio-
ta tekevät jäsenet jäsenille, lukijat lukijoille. Kiitos Sinunkin avustasi!
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oli koostanut HKL:n toimittamista vuoro-
aikataulumateriaalista.

Myöhemmin palsta kehittyi pakinatyyp-
piseksi jutusteluksi. Oksasen humoristinen 
ja mukaansatempaava kirjoitustyyli oli yksi 
syy, miksi tykästyin lehteen. Etsikääpä van-
hoista lehdistä vaikkapa kohdat ”kuljettajan 
kengännumero”, ”paatunut rikollinen” tai 
”aikataulutoimittaja painukoon eläkkeelle” 
– ette voi olla myhäilemättä!

Alkuperäisen Taulut-palstan julkaise-
minen loppui 1997, minkä jälkeen sitä on 
muutaman kerran herätelty henkiin. Nykyi-
sin Taulut ilmestyy ajoittain omana palsta-
naan, ajoittain taas Päätepysäkin yhteydes-
sä muttei kovinkaan säännöllisesti. Entisai-
kojen tapaista materiaalia, kuten halliaika-
taulut, ei ole enää vuosiin julkaistu lehdes-
sä. Niitä on sittemmin koottu nettisivuille 
http://raitio.org/ratikat/helsinki/hkl/liikenne/
liikenne.htm, missä tosin ei valitettavasti ole 
materiaalia kaikilta aikataulukausilta.

Päätepysäkki, tuo oiva liikennetiedon 
tallettaja, sen sijaan on pitänyt pintansa alus-

ta alkaen. Vain muutamasta lehdestä tämä 
palsta on puuttunut, esimerkiksi Turun säh-
köraitioteiden 100-vuotisjuhlaa juhlistanees-
ta numerosta 3/2008. Palstaa on välillä jul-
kaistu nimellä Liikenneuutiset, mutta idea 
on aina ollut sama: tallettaa liikenteessä ta-
pahtuneet muutokset ja poikkeukset jälki-
polville painetussa muodossa.

Palstaa toimitti alkujaan Arto Hellman. 
Hän teki muistiinpanot käsin, jotka Ismo 
Leppänen sitten kirjoitti puhtaaksi käytös-
sään olleella kylmäladontakoneella ja myö-
hemmin aivan oikealla tietokoneella. Nord-
lundin päätoimittajakaudella palstan koko-
si Nordlund itse. Hellman palasi Federleyn 
pyynnöstä vuonna 2011 vielä toimittamaan 
palstaa, kunnes numerosta 4/2013 lähtien 
sen on toimittanut Jaakko Pertilä.

150 uutista
Vanhojen artikkelien uudelleenjulkaisemis-
ta on toisinaan mietitty. Erityisesti Raitio-
vaunumme kautta aikojen -sarja olisi mie-
lenkiintoista julkaista uudelleen ja päivittää 

tähän päivään. Uudelleenjulkaisuihin ei ole 
kuitenkaan turvauduttu, sillä uutta materiaa-
lia on runsaasti tarjolla. Normaalisti Raitio-
lehdessä ei siis julkaista jo aiemmin julkais-
tua materiaalia, mutta tällä kertaa teemme 
poikkeuksen. Päätepysäkki-palstan kunni-
aksi julkaisemme nyt 150 vuosien varrella 
julkaistua uutista uudelleen kunnioittaen nii-
den aikaista taitto- ja painolaatua.

Joka numerosta ei ole uutista ja tuorein 
uutinen on lehdestä 2/2017. Painotus on 
pitkälti 1980–90-luvuilla eli niissä uutisis-
sa, jotka ovat jo hiljalleen alkaneet unohtua. 
Näistä saa jonkinlaisen kuvan siitä, miten 
uutispalsta on kehittynyt tai miten se ehkä 
joidenkin mielestä on taantunut.

Alkuvuosien lehdissä, silloin kun SRS 
oli vielä ”salaseura”, uutisointi saattoi olla 
räikeämpääkin ja niissä oli enemmän sisäpii-
rin tietoa. Myös lähiaikojen suunnitelmista 
kerrottiin avoimemmin. Mukana saattoi jos-
kus olla myös sellaista ennakkotietoa, mikä 
ei koskaan toteutunut.

Yhteiskunnan muututtua ennakkotieto-
jen uutisointi on siirtynyt sosiaaliseen me-
diaan. Päätepysäkillä pyritään julkaisemaan 
vain jo toteutuneet muutokset ja tässä roolis-
sa palsta on mainio tiedon tallettaja jälkipol-
ville. Nykyisin Päätepysäkillä pyritään ker-
tomaan vain faktat toisinaan paneutuen joi-
hinkin mielenkiintoisimpiin suunnitelmauu-
tisiin tarkemmin. Tulevista muutoksista ker-
rotaan vain, mikäli ne ovat täysin varmoja.

Mutta toisin siis oli ennen. Tämän ar-
tikkelin jatkeena on 150 vanhaa uutista ja 
lisäksi lehden lopusta löytyy luonnollisesti 
tuorein Päätepysäkki. Siellä uutisia ei ole ai-
van yhtä paljon, tarkkaan ottaen ”vain” 28, 
mutta lehteä lukiessanne nekin ovat pitkälti 
jo mennyttä aikaa, sitä historiaa, mihin pals-
tan suosio perustuu.

Toivotan hauskoja lukuhetkiä vanhojen 
uutisten parissa!

Artikkelia varten on haastateltu Ismo 
Leppästä, Jorma Rauhalaa, Arto Hellma-
nia, Juhana Nordlundia, Daniel Federleytä, 
Tuomas Karppista, Eero Laaksosta ja Juk-
ka Lylyä. Haastattelujen lisäksi teksti perus-
tuu pitkälti kirjoittajan vanhoista Raitiois-
ta ja muista seuran tiedotteista keräämiin 
tietoihin.

Ratikoiden aikataulukooste – päätepysäkki-
lähdöt vuoroittain – jaettiin muutaman kerran 
Raition liitteenä 1980-luvun puolessa välissä. 
Tämä aikataulu on edellisen linjastoremontin 
alkumetreiltä kesältä 1985, joten linja 1/1A on 
silloin jo ajanut nykyistä reittiään. Tehkääpä 
tutkimusta vuorojen kierrosajoista ja vuorovä-
leistä nykyisiin verraten!
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jollei siitä kerrota

1/1977

1/1978

2/1978

3/1978

4/1978

1/1979

2/1979

2/1979

3/1979

4/1979

4/1979

1/1980

1/1980

2/1980

3/1980

4/1980

1/1981
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2/1981

3/1981

3/1981

1/1982

4/1981

2/1982

2/1982

3/1982

3/1982

3/1982

1/1983

3/1983
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4/1983

1/1984

2/1984

2/1984

2/1984

2/1984

4/1984

1/1985

1/1985

2/1984

2/1985

3/1985

4/1985

4/1985

4/1985

1/1986

1/1986
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1/1986

1/1986

2/1986

2/1986

2/1986

3/1986

3/1986

4/1986

1/1987

2/1987

2/1987

2/1987

3/1987

1/1988

2/1988

3/1988

3/1988

4/1988

1/1990
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4/1988

1/1990

2/1990

2/1990

3/1990

3/1990

1/1991

2/1991

2/1991

3/1991

3/1991

Kirjauutuus

Suomi on merkittävä linja-autojen 
valmistusmaa ja Suomessa tehdyt 
linja-autot lukeutuvat maailman 

parhaimpien joukkoon. Suomalaiselle 
linja-autorakentamiselle 2000-

luku on ollut hyvin myrskyisä ja 
muutokset ovat olleet todella suuria. 
Kaikista vastuksista ja dramaattisista 

tapahtumista huolimatta linja-
autojen valmistus jatkuu yhä 

satavuotiaassa Suomessa ainoana 
Pohjoismaana.

Tämä runsaasti kuvitettu kirja 
on erinomainen tietoteos kaikille 

linja-autoista kiinnostuneille. 
Kirjassa esitellään tärkeimmät 
2000-luvun linja-automallit ja 

kerrotaan niiden syntyhistoriasta 
asioita, joita ei ole koskaan aiemmin 

julkaistu. Se on myös jännittävä 
tarina suomalaisesta osaamisesta 

ja peräänantamattomuudesta 
kansainvälistyvässä maailmassa. 

Kirjoittaja on yksi Suomen parhaista 
alan asiantuntijoista.

- yli 500 valokuvaa, piirrosta ja kuvaa
- Sidottu, kovakantinen teos
-192 sivua
- Koko 210 x 297 mm
- ISBN 978-952-5805-94-9

Hinta 40 euroa + toimituskulu 3 euroa

KUSTANTAJA LAAKSONEN
info@kustantajalaaksonen.fi

040 738 2716
www.kustantajalaaksonen.fi

Suomessa painettuja 
suomalaisia kirjoja
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1/1992

1/1992

1/1992

2/1992

2/1992

1/1993

1/1993

3/1994

3/1993 3/1993

3/1994

2/1994

1/1994
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3/1994 3/1995

3/1994

4/1995

1/1995

2/1996

4/1995 2/1996

4/1995

1/1996

2/1996

3/1996
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2/1996
3/1996

3/1996

4/1996

1/1997

3/1997

2/1997

1/1998

3/1998
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2/1999 3/1999

3/1999

4/1999

1/2000

2/2000

2/1999

3/1999

3/2000

4/2000

4/2000

1/2001

4/2000

1/2001

1/2002

1/2003

1/2004

2/2003

1/2003

4/2004

4/2004

1/2005

1/2005

2/2005

3/2005

3/2005

4/2005

22     2/2017



1/2006

3/2006

1/2007

2/2006

1/2005

3/2004

1/2007

2/2007
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Ensio Virta

NUORUUTENI 
LUKSUSRATIKAT

Pikkuruotsalaisten jälkeen HRO:n hankki-
mat umpivaunut eli Asean Jumbot, Brillin 
jenkkivaunut, NWF:t ja Asean vaunut olivat 
jo valtava askel ratikoiden historiassa. Mat-
kustajien ja henkilökunnan ei enää tarvinnut 
palella avovaunuissa. Penkit sijoitettiin nyt 
peräkkäin, mikä varmaan oli pettymys sille 
osalle matkustajista, joka oli  tiiraillut silmiin 
ja vähän muuallekin vastapäisellä pitkällä 
penkillä istuvia matkustavaisia.

Nuoruuteni luksusvaunut tilattiin vuo-
den 1940 olympialaisia silmälläpitäen. Jo 
1938 saapuivat Breslaussa (nyk. Wrocław) 
valmistetut LHW:n perävaunut, myöhem-
min HKL 701–724. Jo näissä yksisuuntai-
sissa vaunuissa oli tavallista pehmeämmät 
penkit käsinojineen, etusillan tangossa aikaa 
näyttävä viisarikello, rahastajalla merkinan-
tonapit lähellä etusiltaa, keskellä vaunua ja 
takaoven lähellä. Muistan, että ensimmäistä 
kertaa näissä istuessani nautin tasaisemmas-
ta ja äänettömämmästä kulusta. Nämä olivat 
siis ensimmäiset vaunut, joissa ei enää ollut 
ovia toisella sivulla. Jo se oli uutta.

Seuraavat luksusvaunut olivat SAT:n 
moottorivaunut, HKL 163–180. Nämä vau-
nut olivat kuin varta vasten suunnitellut 
LHW-vaunujen kavereiksi. Samat muka-
vuudet ja kellokin vielä upeampi, upotettu-
na etusillan yläpaneliin. Vaunut olisivat vä-
hän myöhästyneet olympialaisista, mutta ne-
hän jouduttiin sodan vuoksi peruuttamaan.

Varsinaiset elämäni luksusvaunut olivat 
kuitenkin ASEA/AEG:n ennennäkemättö-
män upeat ja entistä pidemmät vaunut vuo-
silta 1941–1942, HKL 181–186. Valaistut 
linjanumerot olivat nekin uutta. Ikkunat oli-
vat isompia, ohjauslaitteet makaavine rat-
teineen hienoja. Vaunut jopa tuoksuivat hy-
välle. Kulku oli varsinkin ylämäissä entistä 
nopeampaa mutta samalla äänettömämpää. 
Vaunut sijoitettiin tietysti linjalle M.  Tuol-
loinhan vaunut oli alistettu Töölön tai Val-
lilan varikoille. Töölöllä oli siis upeammat 
ratikat. Jako oli niin ehdoton, että sitä ei va-
hingossakaan rikottu. Töölöläisiä linjoja oli-
vat 1940-luvulla 3, 4, 5, 7, 9, 10, 12, H ja M. 

Muut linjat olivat siis vallilalaisia, ”työväes-
tön linjoja” vanhempine vaunuineen.

Kerran pahimman vaunupulan aika-
na näin, että yksi kolmosen SAT perässään 
LHW käännettiin Käpylään, jonne se saa-
pui täpötäytenä.

SAT:t ja varsinkin nämä pitkät ASEA/
AEG:t riisuttiin myöhemmin kaikista hieno-

uksista eli kyseessä oli oikeastaan vaunujen 
harkittu (?) tuhoaminen. Ne tehtiin Arkuik-
si, mikä ei suinkaan voinut enää tarkoittaa 
ainakaan aarrearkkuja.

Mutta eipä hätää, onhan meillä nyt Ar-
ticit!

Kuva Asean arkisto.
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Tampereen raitiotien kiskojen asen-
nus alkoi torstaina 18.5. Hervannas-
sa Insinöörinkadun ja Kanjoninkadun 
risteyksessä. Tänä vuonna on tarkoi-
tus rakentaa kilometri kaksoisraidetta 
ja mm. raideristeys Mikontalon eteen 
Insinöörinkadulle. Itsenäisyydenka-
dulla (kuva kadun itäpäästä) ratatyöt 
aloitettiin toukokuun lopulla. Kuva 
Jari Välimaa 6.6.

Ratikkapäivää vietettiin Keskustoril-
la 6.6. klo 14–20. Paikalla oli satoja 
kaupunkilaisia tutustumassa raitio-
tien suunnitelmiin, sillä yksistään Ra-
tikkainfossa meni kaupaksi yli 1 000 
pääsylippua. Vetonaulana oli Helsin-
gin Artic 428, joka kuljetettiin edelli-
siltana ja -yönä Otanmäeltä Tampe-
reelle, jossa se siirrettiin Keskustorille 
tuotujen kiskojen päälle. Heti tilai-
suuden jälkeen vaunun matka jatkui 
Helsinkiin. Kuva Jari Välimaa.
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SRS

15 Liikenneuutiset

Päätepysäkki

2017
Toimittanut Jaakko Pertilä

Ändhållplatsen

Suunnitelmia
Kuljettajarahastus päättyy raitioliikenteessä vuoden 2018 alussa, 
päätti HSL:n hallitus 23.5. Ennakkoon ostettavia kertalippuja pystyy 
loppuvuoteen 2017 mennessä ostamaan Helsingin kaupungin Raken-
nusviraston (HKR) hallinnoimista 400 pysäköintiautomaateista. Py-
säkeille, joiden läheisyydessä ei ole pysäköintiautomaattia, asenne-
taan lippuautomaatti. Jo tämän kesän aikana ennakkoon ostettavien 
lippujen ostomahdollisuus aiotaan toteuttaa kioskeissa ja kaupoissa.

Raitiovaunulippu poistuu lippuvalikoimasta vuoden 2018 alussa. 
Raitiovaunulippu otettiin käyttöön 1.10.1994 (vrt. tämän lehden sivu 
19). Alunperin lipun voi ostaa vain kuljettajalta ja sillä sai matkustaa 

yhden matkan siinä raitiovaunussa, mistä lippu ostettiin. Nykyisin 
lipussa on normaali tunnin vaihtoaika ja sen voi joko ostaa ennak-
koon automaatista tai maksaa matkakortin arvolla.

Jokeri
Raide-Jokerin vaunun puumalli valmistui Transtechin Oulun-pa-
jalle keväällä. Maketissa on mukana myös ainakin prototyyppivau-
nuun mukaan tuleva niiausominaisuus. Maaliskuussa neljä eri tavoin 
vammaista kokeilivat vaunun toimivuutta alkaen vaunuun pääsystä 
ja lipun leimausmahdollisuudesta aina yleiseen matkustuskokemuk-
seen. Testiryhmäläiset olivat pitkälti tyytyväisiä jo vaunun alkupe-
räiseen malliin, mutta joitakin muutoksia on kuitenkin luvassa. Tes-
tiryhmän esteettömyystestaukset jatkuvat myöhemmin tänä vuonna.

Liikenne ja poikkeukset
Linjan 5 iltapäivälähdöissä oli abi-risteilyjen ja Viking Linen ai-
kataulumuutosten vuoksi poikkeusaikataulut 16.2.–18.2. Torstaina 
16.2. iltapäivälähdöt ajettiin jo pari tuntia normaalia aiemmin niin, 
että vuorot lähtivät KH:sta n. klo 14 ja palasivat sinne n. klo 16. Per-
jantaina 17.2. vuorot lähtivät KH:sta jo n. klo 12.30, palasivat TH:iin 
n. klo 14.30, lähtivät sieltä uudelleen ulos n. klo 15.30 ja palasivat 
KH:iin normaaliaikaan n. klo 17.30. Lauantaina 18.2. liikennettä oli 
kuten 17.2. mutta iltapäivälähdöt ajettiin kokonaan TH:sta.

Lisäliikennettä jäähallin jääkiekko-otteluiden jälkeen ajettiin ke-
vään aikana linjalla 7X, TH–TÖ–EL–PRA–ST–UT–OP–TH. Ottelui-
ta oli lähinnä tiistaisin, torstaisin ja lauantaisin. Lokki lähetti vaunut 
matkaan otteluiden päätyttyä arkina n. klo 21 ja lauantaisin n. klo 19.

SRS:n kevätkokous pidettiin 26.3. Töölön kirjaston Mika Waltari-
salissa. Läsnä oli 42 jäsentä. Saimme päätettyä sutjakkaasti sään-
tömääräiset asiat, sillä kokouksen jälkeen pääsimme kuulemaan 
mielenkiintoisia faktoja Raide-Jokerin tämän hetkisestä suunnit-
telutilanteesta.

Esitelmän mieleenpainunein asia oli Vantaanjoen vuollejoki-
simpukat. Oulunkylän ja Pihlajamäen yhdistävän Maaherrantien 
sillan läheisyydessä nimittäin on uhanalaisia vuollejokisimpukoi-
ta, jotka asettavat rajoituksensa uudelleen rakennettavan sillan ra-
kentamiselle.

Eräitä muita mieleenpainuneita asioita esityksessä olivat: 
• Vaunut rakennetaan ensi vaiheessa 34 metrin pituisiksi, mutta 

ne pystytään pidentämään 45-metrisiksi. Vaunujen muotoilusta 
ja värityksestä päätetään erikseen myöhemmin.

• Vaunut suunnitellaan niin, että ne pystyvät käyttämään nyky-
verkon 600 V ja tulevan verkon 750 V jännitteitä.

• Vaunuihin on tulossa niiaus-ominaisuus. Automatiikka mittaa 
pysäkkilaiturin ja vaunun lattian korkeuseron ja niiaa vaunua 
tarvittaessa. Invaramppeja ei tämän hetken tiedon mukaan ole 
tulossa.

• Radan puolenvaihtopaikat on suunniteltu n. 2 km välein myötä-
vaihteina. Tämä mahdollistaisi vaunujen suunnanvaihdon kes-
ken linjan, mutta ei yhden raiteen ajoa. Puolenvaihtopaikkojen 
sijoituksia mietitään edelleen ja eräänä tavoitteena on rakentaa 
täydelliset puolenvaihtopaikat. Tämä mahdollistaa yhden rai-
teen ajo koko verkolla.

• Pistoraiteita esimerkiksi hajonneiden vaunujen tilapäissäily-
tystä varten mietitään. Rikkuneen vaunun voisi ajaa tai työntää 
pistoraiteelle. Vaunu haettaisiin pois liikenteen hiljennyttyä ja 
siitä olisi vähiten haittaa aikataulun mukaiselle liikenteelle.

• Raitiotie ja sen viereiset alueet halutaan erotella eri pinnoite-
materiaaleilla ja -väreillä, jolloin konfliktipaikat erottusivat pa-
remmin muille tienkäyttäjille. Tällaisia ovat erityisesti paikat, 
missä raitiotie ylittää viistoon autokaistan tai jalkakäytävän.

• Täysimuotoisen kulunvalvonnan on katsottu olevan koko ra-
dalla turhan raskas ja sellainen voisi tulla kyseeseen vain Patte-
rinmäen tunnelissa Pajamäessä. Muilla osuuksilla täyttä kulun-
valvontaa ei tarvittane, sillä 70 km/h huippunopeus riittää koko 
rataosuudella ja se on mahdollista ilman kulunvalvontaakin.

• GPS:ään perustuva vaunujen sijaintitiedon määritys on epä-
tarkka. Ajatuksena on rakentaa baliiseihin tai rfid-järjestelmään 
perustuva tunnistusjärjestelmä koko radalle.

• Radan kunnossapitokalustosta ei ole päätöksiä mutta toiveena 
on ”2-toimisen” kaluston hankkiminen. Kumipyöräiset kun-
nossapitoyksiköt olisi siis varustettu myös kiskopyörillä ja ne 
voisivat kulkea myös avorata-alueilla.
Kiitos Raide-Jokerin projektipäällikkö Lauri Kankaalle esi-

telmän pitämisestä!
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Viking Line lisäsi 10.4. liikenteeseen uuden 
aluksen ja se luonnollisesti vaikutti linjan 5 
aikatauluihin liikennettä lisäävästi. Vitosen 
liikennöintiajat olivat 10.4.–18.6. KTR:lta 
arkisin klo 6.48–7.48, 10.22–11.27, 12.03–
13.03, 16.14–17.52, 20.24–21.26, 22.13–
22.59 kuitenkin niin, että ma–ke ei ajettu klo 
12.03–13.03-lähtöjä. Viikonloppuisin aika-
taulut olivat samat vähäisiä minuuttieroavai-
suuksia lukuun ottamatta, paitsi sunnuntain 
alkuillan lähdöt ajettiin jo klo 18.59–20.03. 
Kunakin ajanjaksona linjaa ajettiin kolmella 
vaunulla 8–10 minuutin välein.

Ajalla 19.6.–30.6. ja 7.8.–20.8. vitosen 
liikennöintiajat pysyvät pääosin samoina 
mutta aamupäivän lähdöt klo 10.21–11.27, 
iltapäivän lähdöt klo 16.09–18.03 ja alkuil-
lan lähdöt klo 20.23–21.27 (su 18.52–19.57) 
ajetaan neljällä vaunulla. Vuorovälit ovat si-
ten 5–8 min. Keskipäivän lähdöt 19.6. lukien 
ajetaan nyt joka päivä.

Heinäkuun ajaksi, tarkemmin 1.7.–6.8., 
myös liikennöintiajoissa tapahtuu pieniä muu-
toksia. Aamupäivän lähdöt ajetaan klo 9.24–
11.23 ja iltapäivän lähdöt klo 16.51–18.03, 
muut liikennöintiajat pysyvät ennallaan. Nel-

jäs vuoro on liikenteessä myös heinäkuussa 
aamupäivällä, iltapäivällä ja alkuillalla.

Pitkänäperjantaina 14.4. sekä toisena pää-
siäispäivänä 17.4. oli käytössä sunnuntaiai-
kataulut, linjalla 5 kuitenkin kalenteripäi-
vän mukaiset aikataulut. Via Crucis-tapah-
tuman vuoksi linjat 7A/B ajoivat suoraan 
–HT–RT–LP– kiirastorstaina klo 22–23 ja 
pitkänäperjantaina klo 21.45 lähtien liiken-
teen loppuun.

Vappuaattona, sunnuntaina 30.4. Aleksin 
linjat siirtyivät Mantan lakituksen ja koko 
loppuillan ajaksi poikkeusreiteille. Linjat 
2 ja 3 ohjattiin reitille –SIM–YT–VSK–
PMK–VSK– tai päinvastoin. Linja 4 kiersi 
molemmissa suunnissa –RIT–Kruununha-
ka–RT–LP–. Linjat 7A/B ajoivat suoraan –
HT–RT–LP–. Linjan 5 lähdöt klo 17 jälkeen 
ajettiin reittiä KK–YT–RT–Kruununhaka–
RIT–KTR.

Vappupäivänä, maanantaina 1.5. Ensi 
linja pääsi hetkeksi aikataulunmukaisen 
liikenteen piiriin. Vapun lisäliikenne Ullan-

linnaan järjestettiin uudistetussa muodossa: 
edellisvuosina molempiin suuntiin ympyrää 
ajaneen 3X:n sijaan nyt ajettiin heilurilin-
jaa 2B/3B reitillä RT–SN–KT–OLY–EIR–
YT–HT–DIA. Linjatunnus 2B:stä 3B:ksi 
vaihtui OLY:lla. Linjan 2B päätesilmukka 
oli linjan 5 tapaan myötäpäivään SN–YT–
RT–SN. Linjaparia ajettiin 12 minuutin vä-
lein n. klo 9–20.

Kirurgille ajettiin lisäliikennettä totutul-
la reitillä KIR–OP–TÖ3. Linjatunnus oli nyt 
kuitenkin 10B, kun se aiempina vuosina on 
ollut 10X. 10B:tä ajettiin 12 min välein n. 
klo 8.30–19.

Normaalilinjoja ajettiin sunnuntaiaika-
tauluin eli pääsääntöisesti 12 min välein. 
Linjalla 5 oli käytössä maanantain aikataulu.

Ratatöitä Paciuksenkadulla tehtiin useana 
toukokuun alkuviikon yönä. 9.–10.5., 16.–
17.5. ja 23.–24.5. jälkeisinä kuutena yönä 
linjan 4 yövaunut kääntyivät KST:llä. Bussi 
4X kulki reittiä OP(Runerginkatu 60)–TÖT–
Topeliuksenkatu–Haartmaninkatu–Tukhol-
mankatu–MKN ja paluusuunnassa MKN–
TTP–OP.

Jos Diakonissalaitoksen rata pääsi aikataulunmukaisen liikenteen 
piiriin, niin kyllä Arenan slingassakin oli toimintaa vappupäivänä. 
Ainakin yksi kolmonen ohjattin Kaivarin suunnalta reittiä OLY–SNT–
HT–ARE, josta vaunu palasi jälleen Eiraan. Samoin ainakin yksi ysi 
kääntyi ARE:lla käymättä Pasilassa.  Molemmilla linjoilla vastaavia 
käännytyksiä lienee ollut useampiakin. Kuvat Teemu Ikonen 1.5.

Suomalaisittain harvinaista salamatkustus-
ta vaunun 600 takapuskurilla? Ei sentään, ky-
seessä on Raide-Jokerin mittavaunun koeajot, 
jota henkilökunta tiiviisti valvoo edessä, taka-
na ja sivulla. Mittavaunu, ”HKL 600” valmis-
tui Otanmäessä maaliskuun alussa ja se tuo-
tiin Helsinkiin 9.3. 34,5-metrisen mittakehikon 
ulottumat ovat samat kuin tulevan Raide-Joke-
ri-vaunun, ja sillä testattiin vaunun sopivuut-
ta Helsingin raitiotieradoille. Testiajojen myötä 
ongelmakohdat rataverkolla pystytään korjaa-
maan jo ennen Artic XL-prototyyppivaunujen 
valmistumista vuonna 2019. Tässä vaunu 56 
vetää tätä lähes 55-metristä junaa. Kuva Tee-
mu Ikonen 15.3.
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Helsinki City Run-juoksun aikana 13.5. 
linja 8 kääntyi SLS:ssa klo 14.45–17.30 ja 
linja 10 KST:llä klo 15.30–18.15.

Nokkakolari vaunujen 101 ja 102 kesken 
tapahtui 18.5. n. klo 10. Vaunu 101 kään-
tyi Lasipalatsin vaihteessa 401 etelästä tul-
leen vaunun 102 eteen, jolloin molemmista 
vaunuista vaurioitui vasen etukulma.Onnet-
tomuus tapahtui vaihdealueella, joten pien-
ten nopeuksien vuoksi henkilövahingot oli-
vat vähäisiä. Vaunujen vauriotkin olivat lä-
hinnä peltivaurioita ja molemmat pystyttiin 
ajamaan halleihin omin konein. Linjojen 
4, 7A/B ja 10 liikenne ohjattiin kulkemaan 
Kampin ja Töölön kautta noin tunnin ajan.  
Onnettomuuden syystä ei ole varmuutta.

Naisten kymppi 21.5. vei linjan 8 kolmivai-
heiselle poikkeusreitille. Klo 12–13.30 ajet-
tiin reittiä ARB–SÖ–OP–TÖ3. Klo 13.30–
14 ajettiin vain ympyräreittiä ARB–UT–SÖ–
ARB. Tämä poikkeusreitti jatkui klo 16 asti 
ja samanaikaisesti klo 14–16 ajettiin myös 
reitillä SKP–TÖT–TÖ3.

Helatorstaina 25.5. ajettiin sunnuntai-
aikatauluin, paitsi linjaa 5 torstaiaikatau-

luin. Presidentti Mauno Koiviston (1923–
2017) hautajaisten vuoksi Tuomiokirkon ja 
Senaatintorin ympäristö suljettiin liikenteel-
tä n. klo 13–16 väliseksi ajaksi. Linjat 2 ja 
3 ajoivat PMK:lle, 4 KK:aan ja 7A/B –HT–
RT–LP–. Linjan 5 viimeiset alkuiltapäivän 
lähdöt ajettiin normaalisti. Surusaatto kul-
ki Tuomiokirkolta Presidentinlinnan kautta 
Hietaniemeen ja siitä koitui viiveitä kaikil-
le linjoille.

Kalusto
Uusia Artic-vaunuja on saapunut Koske-
lan varikolle:

• 422   11.4. • 423   28.3.
• 424   4.4. • 425   18.4.
• 426   28.4. • 427   15.5.
• 428   7.6.
Vaunu 422 toimi Otanmäellä pakkas-

testivaununa, minkä vuoksi sen toimitus oli 
vasta vaunujen 423 ja 424 jälkeen.

Linjaliikenteessä Artic-vaunut ovat olleet 
ensi kerran:

• 421  24.2. L6/8 • 422  20.4. L6/8
• 423  3.4. L9 • 424  12.4. L5
• 425  3.5. L9 • 426  10.5. L2/3

Tilapäinen telttahalli raitiovaunujen säi-
lytykseen rakennettiin Koskelan bussihallin 
pihalle alkuvuonna. Artic-toimitusten myötä 
Koskelan säilytyshallin tilanahtaus on pa-
hentunut, joten vanhempaa kalustoa siirre-
tään pois uudemman tieltä. Tilapäisessä hal-
lissa on kymmenen urakiskoraidetta, joiden 
kunkin pituus on n. 75 metriä. Tilamitoitus 
on tehty Variotram-vaunuja silmällä pitä-
en, mutta ensi vaiheessa hallissa säilytetään 
NRV1-kalustoa ja myöhemmin sinne saate-
taan sijoittaa myös joitakin perinnevaunuja. 
Kevään aikana halliin kuljetettiin K. Rissa-
sen autolla NRV1-vaunuja seuraavasti:

• 22.3. vaunut 46 ja 54
• 23.3. vaunut 33, 67 ja 69
• 24.3. vaunu 56
• 4.4. vaunut 44 ja 52
• 16.5. vaunut 32 ja 65
Metrovarikolle vietiin kesän 2016 aika-

na vaunut 31, 35, 36, 39, 43, 45, 47, 48, 51 
ja 53. Päivittäisliikenteen käytössä ovat tätä 
kirjoitettaessa vaunut 40, 41, 42, 55, 57, 58, 
59, 64, 66 ja 70.

Metro
Kahden metrojunan törmäyksestä Itäkes-
kuksessa viime heinäkuussa valmistui on-
nettomuustutkintakeskuksen tutkinta tou-
kokuun alussa. Ajo-opetusjuna oli pysäköi-
ty vaihdealueelle kuljettajien ja oppilaiden 
tauon ajaksi. Samaan aikaan tehtiin koeajoja 
M300-sarjan junilla. Junien kyljet osuivat 
toisiinsa. Koeajojuna 302 suistui kiskoilta 
ja ajo-opetusjuna 157 vaurioitui. Metrorata 
Itäkeskuksesta Vuosaareen oli poikki seu-
raavan päivän.

Koskelan yläpihalle rakennettiin alkuvuonna 
tilapäinen säilytyshalli. Hallin on valmistanut 
heinolalainen Janus Oy, ovet taas nivalalainen 
Champion Door Oy. Ensimmäisenä halliin kul-
jetettiin vaunut 46 ja 54 K. Rissasen lavetilla 
22.3. Kuvat Daniel Federley.

Vaunuun 403 asennettiin 
vuodenvaihteen kokeel-
linen ajokytkin. Alunpe-
rin kuljettajatyöryhmän 
yhteistyössä kehittämä n. 
45 asteen kulmassa oleva 
ajokytkin on osoittautunut 
epäergonomiseksi. Uu-
den ergonomiatyöryhmän 
työn tuloksena kokeiluun 
saatiin vaakatasossa oleva 
ajokytkin. Kuva Kari Wik-
ström 18.1.
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Onnettomuuden tutkinnassa ilmeni, että 
turvalaitesuunnittelussa oli virhe, joka on 
syntynyt luultavasti jo vuonna 1986 Kon-
tulan radan rakentamisen yhteydessä ja on 
periytynyt sieltä kahden laitesukupolven yli. 
Virhe mahdollisti kulkutien muodostamisen 
koeajojunalle, vaikka opetusjuna oli vaihde-
alueella. Lisäksi liikenteenohjausjärjestelmä 
asetti eri kulkutien kuin mitä liikenteenoh-
jaaja oli tarkoittanut.

Onnettomuustutkinta suosittaa, että 
HKL ja turvalaitetoimittaja pitävät huolta, 
että mahdolliset virheet eivät siirry meneil-
lään olevassa turvalaitemuutoksessa seu-
raavaan järjestelmään. Lisäksi HKL:n tuli-
si varmistaa, että sen turvallisuusjohtamis-
järjestelmä täyttää Euroopan rautatieviraston 
vaatimukset. Tätä ei ole vaadittu HKL:ltä 
ennen vuotta 2016.

Aikataulujen ulkopuolella ajettavaa koe-
ajo- ja opetusajoliikennettä ei myöskään ol-
lut suunniteltu riittävän hyvin. HKL:n tulisi 
jatkossa aikatauluttaa yöliikenteessä olevat 
metrojunat ja muut yksiköt sekä laatia niil-
le ajo-ohjelma.

Junien 302 ja 303 kolarikorjaukset ovat 
yhä kesken. 302:een on tehty korjausten en-
simmäinen vaihe, missä metallikorin aukot 
paikattiin ja kolhut oiottiin. Kaapeloinnit ja 
muu varustelu vauriopaikkojen ympäriltä on 
vielä tekemättä. Molemmat junat pyritään 
saamaan liikenteeseen tämän vuoden aika-
na. M100-sarjan vaunu 157 sen sijaan on jo 
korjattu ja se tuotiin Helsinkiin huhtikuun 
lopulla ja lienee ollut lehden ilmestyessä jo 
liikenteessä.

Länsimetron loppukustannusennuste, 
joka päivitettiin viime vuoden lopulla, tu-
lee maaliskuisen tiedon mukaan riittämään 
hankkeen loppuun saattamiseen. Ennustees-
sa on huomioitu mm. varaosatarpeita ja va-
rauduttu yllättäviin menoeriin.

Hankkeessa on aloittanut alkuvuodesta 
riskienhallinnan projekti-insinööri, kaksi ra-
kennuttajapäällikköä ja tiedottaja. Hankkee-
seen rekrytoidaan vielä kaksi uutta rakennut-
tajapäällikköä, arkkitehti ja laatupäällikkö.

Selvitys länsimetron viivästymisestä ja ko-
honneista kustannuksista salataan kokonaan. 
Asiasta päätti Länsimetro Oy:n hallitus 13.4. 
Aiemmin selvityksestä oli tarkoitus salata 
vain joitakin osia liikesalaisuuksiin vedoten.

Selvityksen päähuomio on siinä, miksi 
metron valmistuminen viivästyi ja kustan-
nukset nousivat. Selvityksen piti alun perin 
olla valmis vuodenvaihteessa, mutta sen val-
mistuminen siirtyi maaliskuulle, sillä siihen 

päätettiin lisätä myös viimeisin kustannusten 
nousu loppuvuonna.

Helsingin kaupunginhallituksen konser-
nijaosto päätti 15.5., että Länsimetro Oy:n 
yhtiön hallitus ja operatiivinen johto vel-
voitettaisiin antamaan osakkeenomistajille 
kaikki niiden tarvitsemat tiedot hankkeesta. 
Espoon kaupunginhallituksen konsernijaos-
to taas päätti vaatia Länsimetro-yhtiötä jul-
kistamaan kaikki tarpeelliset tiedot ja asia-
kirjat tilintarkastajien nähtäväksi erityistilin-
tarkastusta varten. Espoo ei kuitenkaan vaadi 
asiakirjoja julkisiksi.

Espoo myös kannattaa vastuuvapauden 
myöntämistä Länsimetro Oy:n hallitukselle 
ja toimitusjohtajalle, kun taas Helsinki päätti 
olla hyväksymättä vastuuvapauden myöntä-
mistä ennen erityistilintarkastuksen valmis-
tumista.

Länsimetroa korvaavasta bussiliikentees-
tä sopii edelleen HSL:n toimitusjohtaja, jol-
le HSL:n hallitus antoi asiassa jatkovaltuu-
det kokouksessaan 2.5. Toimitusjohtajalla on 
myös valtuudet päättää länsimetron käynnis-
tymisen yhteydessä mahdollisesti syntyvi-
en liikennehäiriöiden varalle hankittavasta 
liikenteestä.

Edellinen korvaavan bussiliikenteen op-
tiosopimus on voimassa kesäliikennekauden 
19.6.–13.8.2017 ja nyt käytetty optio 14.8.–
15.10.2017. Korvaavaa liikennettä on mah-
dollisuus jatkaa nykyisen sopimuksen opti-
oilla 17.6.2018 asti.

Länsimetron liikenne ei ala elokuussa, 
tiedotti Länsimetro Oy 5.5. Viranomais-
tarkastusvaiheeseen siirrytään kesäkuussa 
ja koematkustajaliikenne voisi alkaa syys-
kuussa. Varsinainen metroliikenne ja liityn-
täliikenne voisivat täten alkaa lokakuussa.

Länsimetron toisen vaiheen eli Matinky-
lä–Kivenlahti-osuuden liikenne ei myöskään 
tule valmistumaan aikataulussa. Toisen vai-
heen työtunnelien louhinnat alkoivat 2014 ja 
silloin arveltiin, että toinen vaihe valmistuu 
2020. Tämä ei kuitenkaan tule toteutumaan, 
eikä tässä vaiheessa haluta antaa arviota lii-
kenteen aloitusajankohdasta.

Automaattimetron hankintaa koskeva rii-
ta HKL:n ja Siemensin välillä on välimies-
oikeudessa ratkaistu HKL:n hyväksi. Väli-
miesoikeus antoi päätöksensä 11.5.

HKL purki automatisoitujen metrovau-
nujen hankintasopimuksen Siemensin kans-
sa vuonna 2015. Syynä olivat HKL:n mu-
kaan useat viivästykset ja sopimusrikko-
mukset. Siemens taas syytti viivästyksistä 
HKL:ää.

Välimiesoikeus katsoi ensimmäisen toi-
mituserän, johon kuuluivat automaattimet-
ron asetinlaite ja varikon käytönohjausjär-
jestelmä, viivästyneen 493 päivää sovitusta 
toimitusajasta ja Siemensin olevan vastuussa 
tästä viivästyksestä 401 päivän osalta. Auto-
matisointia koskevien sopimusten purkuasia 
on etenemässä seuraavaksi käsittelyyn Hel-
singin käräjäoikeudessa. Siellä HKL, Län-

SRS:n kevätajelu järjestettiin 22.4. klo 
12–15 yhdistelmällä 9+505. Mukana oli 
ainakin 68 jäsentä, joten istumapaikat oli-
vat kortilla. Ajelureittinä oli TÖ3–OP–
Kiasman vaihde–RUN–OP–Kurvi–HT–
RTT(tauko)–KPT–LTR(tauko)–HIE–
YT–RT–Mikonkatu(tauko)–KT–HT–UT–
STURE–PRA(tauko)–ST–PVK(tauko)–
UT–OP–TÖ3–KST(tauko)–TÖ3.

Vaihteleva kevätsää tihkusateineen toi 
oman lisänsä vaativan vaunuyhdistelmän 
kuljettamiseen. Kiitos urakasta kuuluu kul-
jettaja Kalle Henrikssonille sekä rahasta-
ja Jussi Eskeliselle. Erityiskiitos HKL:lle 
mahdollisuudesta käyttää vaunuyhdistel-
mää sekä sen varmistamisesta liikenne-
kelpoiseksi.

Pasilassa seisahduimme hetkeksi linjan 7B päätepysäkille Ratapihantielle. Pasilan väli-
aikaisen asemarakennuksen ylikulku oli juuri valmistunut ja vaihtoyhteydet junasta ra-
tikkaan sujuvat tällä hetkellä paremmin kuin aikoihin. Kuva Teemu Ikonen.

2/2017     29



simetro Oy ja Siemens puivat sitä, kenelle 
automatisointihankkeen viivästymisestä ai-
heutuneet kulut koituvat.

HKL ja Länsimetro Oy vaativat Siemen-
siltä oikeudessa kaikkiaan lähes 200 miljoo-
nan euron vahingonkorvauksia. Siemensin 
korvausvaatimus on 175 miljoonaa euroa.

Lähijunat
Lipunmyynti lähijunissa loppuu 19.6., 
joten jatkossa lippu tulee ostaa etukäteen. 
Kaikille lähiliikennealueen asemille, pait-
si Riihimäki–Lahti-osuudelle, asennetaan 
vähintään kertalippuautomaatti 19.6. men-
nessä. Muita lippujen ostokanavia ovat mm. 

VR:n lähiliikenne laajeni 19.6. Tampereelle. Riihimäen ja Lahden väli kuljetaan jatkossa G-ju-
nalla. Kaavioon on tulossa muutoksia 14.8., jolloin liikenne Karjaalle palautuu sekä jälleen 
1.1.2018, kun Siuntio ja Tuusula (Jokelan asema) liittyvät HSL-alueeseen.

R-kioskit sekä VR:n mobiilisovellus. HSL-
alueella matkan voi luonnollisesti maksaa 
myös matkakortilla tai HSL:n mobiililipulla.

Konduktöörit kuitenkin jatkavat junissa 
ja he kiertävät pareittain junasta toiseen. Yö-
aikaan kaikissa junissa on konduktöörit. Jat-
kossa heidän tehtäviinsä kuuluu muun asia-
kaspalvelun ja neuvomisen ohella matkus-
tajien lippujen tarkastaminen. Konduktöörit 
eivät kuitenkaan voi määrätä tarkastusmak-
sua vaan he voivat ainoastaan poistaa liput-
toman matkustajan junasta. Tämä toiminta-
malli on voimassa HSL:n ja VR:n tekemän 
sopimuksen mukaisesti vuoteen 2021 asti.

VR:n lähiliikennealue laajenee Tampe-
reelle niin ikään 19.6. Osa Helsingin ja Rii-
himäen välisistä R-junista on tähänkin men-
nessä jatkanut Tampereelle asti, mutta välillä 
Riihimäki–Tampere ne ovat kulkeneet taa-
jamajunia. 19.6. lähtien junat kulkevat koko 
matkan R-tunnuksella, olkoonkin, että kaik-
ki R-junat eivät jatka Riihimäkeä pitemmäl-
le. Jo aiemmin lähiliikennealueessa mukana 
olleella Riihimäki–Lahti-osuudella otetaan 
käyttöön tunnus G.

Karjaa palaa lähiliikennealueeseen 14.8. 
Raaseporin kaupunki on halukas palautta-
maan viime vuonna lopetetun Y-junan ja 
HSL teki Raaseporille tarjouksen koskien 
yhtä junaparia Helsinki–Karjaa-välillä. Hel-
singistä klo 23.01 lähtevä L-juna jatkaa 14.8. 
lähtien Karjaalle asti, jonne saapumisaika on 
0.15. Arkiaamuisin Karjaalta lähtee Y-juna n. 
klo 5.30 ja se jatkaa nykyisin Siuntiosta klo 
6.02 lähtevänä Y-junana Helsinkiin.

Sopimus on voimassa vähintään kesä-
kuuhun 2019 asti. Lisäliikenteen kokonais-
kustannus on Raaseporin osalta n. 260 000 
€ ja Siuntion osalta n. 30 000 € vuodessa. 
Inkoossa junat eivät ainakaan ensi vaihees-
sa pysähdy.

Ulkomaat
Vuonna 2016 raitioliikenne aloitettiin seu-
raavissa kaupungeissa:

• Cincinnati, Yhdysvallat
• Kansas City, Yhdysvallat
• Washington (DC), Yhdysvallat
• Santos, Brasilia
• Kaohsiung, Taiwan
• Qingdao, Kiina

Vuonna 2016 raitioliikenne lakkautettiin 
seuraavissa kaupungeissa:

• Kostjantynivka, Ukraina
• Taškent, Uzbekistan

Lisäksi Avdijivkassa Ukrainassa, jossa rai-
tioliikenteen oletettiin lakanneen pysyväs-
ti vuonna 2015, on liikenne alkanut viime 
vuonna uudelleen, kuitenkin vain yhdellä 
ainoalla vaunulla. Italian Triestessä raitio-
liikenne päättyi, mutta muodollista lakkau-
tuspäätöstä ei ole tehty – tätä kirjoitettaes-
sa elää toivo, että liikenne voitaisiin aloittaa 
kesäkuussa 2017 uudelleen.

Rio de Janeirossa kaksiakselisin vaunuin 
operoidun 1100 mm raideleveyden raitio-
tien rinnalle on avattu viime vuonna hyvin 
moderni 1435 mm raideleveyden raitiotie-
verkosto.
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SUOMEN
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SRS:n jäsenet toivotetaan tervetulleiksi maanantaina 7.8.2017 Ka-
jaaniin Otanmäelle matkustamaan uusimmalla Articilla, joka tä-
män hetken toimitusaikataulun mukaan saattaisi olla vaunu 431.

Retken ohjelma on seuraava:
13.30 autokuljetus Kajaanin lentoasemalta
13.40 autokuljetus Kajaanin linja-autoasemalta
14.30 saapuminen Otanmäen tehtaalle
- ajelu uusimmalla Articilla tehtaan testiradalla sekä ajan puitteissa 

tutustuminen tehtaan tuotantolinjaan
16.45 paluukuljetus lähtee Otanmäestä
17.30 saapuminen Kajaanin keskustaan

Aikataulu on laadittu siten, että Kajaanin lentoasemalta lähdetään 
lennon AY201 (HEL 12.00–KAJ 13.20) laskeuduttua, minkä jäl-
keen haetaan Kajaanin keskustasta muilla välineillä paikalle saa-
puneet.

Paluukuljetus on suunniteltu niin, että ehdit klo 17.40 lähte-
vään bussi-yöjunayhteyteen sekä muihin myöhäisempiin yhteyk-
siin. Koska lennon AY566 (KAJ 20.15–HEL 21.30) lähtöön on 
aikaa lähes kolme tuntia, on paluukuljetus tehtaalta vain Kajaanin 
keskustaan. Sieltä jokainen hakeutuu itse lentoasemalle.

Matkan Kajaaniin jokainen varaa ja maksaa itse. Tutustu-
miskäynti sekä autokuljetus Kajaanin ja Otanmäen välillä sen si-
jaan on tämän vuoden jäsenmaksunsa suorittaneille SRS:n jäsenille 
maksuton. Helsingin ja Kajaanin välinen meno-paluuyöjunayhteys 
maksaa tämän hetken tiedoilla n. 160 €, päivälennot puolestaan n. 
270 €. Bussiliikenteestä löytyy hyvinkin halpoja vaihtoehtoja, hal-
vimmillaan jopa vain 28 € hintaisia meno-paluumatkoja. Kannattaa 
tutkia tarjouksia eri liikennöitsijöiden verkkosivuilta.

Retkelle ilmoittaudutaan sitovasti 30.6.2017 klo 12 mennessä 
osoitteeseen ajeluvaraukset@raitio.org tai puhelimitse sihteerille. 
Ilmoita nimesi ja matkapuhelinnumerosi sekä kerro käytätkö Seuran 
järjestämää autokuljetusta ja tuletko kyytiin lentoasemalta vai kes-
kustasta. Lisätietoja saat sihteeriltä sähköpostilla tai puhelimitse.

Otanmäkeen koeajolle!

Myanmarin valtionrautatiet, joiden raidele-
veys on 1000 mm, varusti Yangonin satama-
radan viime vuonna 1435 mm raideleveydel-
lä ja sähköistyksellä. Radalla kokeiltiin hen-
kilöliikennettä Japanin Hiroshimasta käytet-
tynä hankituilla raitiovaunuilla. Tämä liiken-
ne päättyi kuitenkin vajaan kuuden kuukau-
den jälkeen, eikä vaunuille ole suunniteltu 
jatkokäyttöä.

Avustajat

Johannes Erra
Daniel Federley
Teemu Ikonen
Markku Laaksonen

Pertti Leinomäki
Juhana Nordlund
Jorma Rauhala
Kari Wikström

Transdev Finland 3008 (MMM-707) aloitti liikennöinnin Helsingin linjalla 55 keskiviik-
kona 15.2. Linkker on juuri saapunut Koskelan päätepysäkille. Sähköbussiliikenteestä 
kerrottiin tarkemmin Raition edellisessä numerossa. Kuva Juhana Nordlund.

Takakannen kuva:
Berliinistä n. 30 km lounaaseen sijaitsee Brandenburgin 
osavaltion pääkaupunki Potsdam. Kaupungissa on ollut rai-
tiotie vuodesta 1880, aluksi hevosvetoisena. Nykyinen verk-
ko on samassa tariffijärjestelmässä Berliinin kanssa, mutta 
raitiotie on silti oma, itsenäinen järjestelmänsä. Linjat on 
numeroitu 91–99 (95 ja 97 puuttuvat välistä). Raideleveys 
on 1435 mm, jännitettä puolestaan nostettiin lokakuussa 
2015 600:sta 750 volttiin. Raitiotie on tavanomainen sak-
salainen katuraitiotie: osin rata kulkee kävelyalueella, osin 
autokaistoilla ja varsinkin kauempana keskustasta hyvin 
erotettuna omalla väylällään. Ajotapa on saksalaisen rei-
pas myös autoliikenteen seassa. Kuvan vaunu 402 on tu-
lossa Bornstedtistä keskustaan ja kulkee vuonna 1755 ava-
tun Nauener Tor -portin lävitse. Rata on kaupunginportin 
kohdalla hetkellisesti yksiraiteinen. Vaunu 402 on Helsingin 
Variotramien ikätoveri; saksalaisen Siemensin kuusiakseli-
nen ja viisimoduulinen Combino-vaunu valmistui vuonna 
1998. Helsinkiläisten ikätoveriensa tavoin myös Combinot 
ovat kärsineet samantyyppisistä ongelmista ja 2000-lu-
vun puolivälin jälkeen ne läpikävivät suuren korjauksen, 
jossa vaunujen kestävyyttä pyrittiin parantamaan. Kalusto 
on yksisuuntaista, joten päätepysäkeillä on kääntösilmu-
kat – yhtä lukuunottamatta. Glienicker Brücken päätepysä-
killä nimittäin on kolmioraidekääntö kuin Turun kakkosella 
Nummenmäellä ikään! Kuva Daniel Federley 23.12.2016.
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